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THE CLAN GILLEAMN.

CHAPTER 1.

Entroduction.

I. THE KINGS OF SCOTLAND FROM 1058
TO 1603.

Marcorm III. ascended the Scottish throne in
1058 A.0. He was known as Gillecalum a chinn
mhoir, or Malcolm of the big head. He married,
first, Ingebiorg, widow of Thorfinn, Earl of Caith-
ness and Orkney, by whom he had two sons,
Duncan and Donald. He married, secondly,
Margaret, daughter of Edward, son of Edmund
Ironside, and had by her eight children, Edward,
Ethelred, Edmund, Edgar, Alexander, David,
Matilda, and another daughter. He was killed at
Alnwick in 1093. Matilda was married in 1100 to
Henry I., King of England. Malcolm Kenmore
was succeeded by his brother, Donald Ban, who,
according to the Scottish law of succession, was
the lawful heir. Duncan, the eldest son of Mal-
colm, procured from the King of England a large
number of Anglo-Norman soldiers and deposed
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2 THE CLAN GILLEAN.

Donald Ban. Duncan was murdered after a reign
of fifteen months, and Donald Ban restored. In
1097, Edgar, the sixth son of Malcolm Kenmore,
obtained help from the King of England, and de-
posed Donald Ban a second time. He deprived
him of his eyesight, and threw him into prison.
King Edgar removed the court from Scone to
Edinburgh. He looked upon Scotland as his own
property, and willed the kingdom to his brothers,
Alexander and David. Alexander became King of
Scotland in 1107. He was known as Alexander
the Fierce. He crushed an insurrection of the men
of the Mearns and Moray, in 1116. He was suc-
ceeded by his brother David, Earl of Cumbria, in
1124. David, known as David I., had a son
named Henry, who had three sons, Malcolm the
Maiden, William the Lion, and David, Earl of
Huntingdon.

According to the tribal system of government the
land belonged to the people who resided on it and
used it for the purpose of making a living for them-
selves and their children. According to the feudal
system the land belonged to the king, not by a
fiction of law, but in reality. As the king was the
owner of the land he had a right to divide it among
his subjects as he pleased, and also a right to nom-
inate his successor, and will the kingdom to him.
This system was clearly in its nature a self-per-
petuating despotism. The only limitation to the
power given by it was the inability of the ruler to
carry out his wishes in all cases.
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According to the tribal system every tribe pos-
sessed a district of its own, the land being the
property of the tribe as a whole. Every freeman
had a right to a certain portion of arable land,
whilst the pasture lands were held in common.
The freemen consisted of the chief, the kinsmen of
the chief, and those who were simply freemen.
The serfs had no legal claim to a share of the land.
The chief or head of the tribe was not a landlord.
He had a right, like other freemen, to some of the
land, but only to so much of it as he really needed
as a means ot supporting himself and his family.
He had of course certain rights as the head ruler
of the tribe, but the right to take possession of his-
neighbour’s lands was not one of them. Accord-
ing to the feudal system the land belonged, not to
the tribe, but to the person who had received it from
the king, whether that person was the chief of the
tribe or some Anglo-Norman adventurer. So far
as the right to land was concerned the members of
the tribe were, from a legal point of view, no better
off than the serfs of the tribal system. The real
difference between the tribal and the feudal systems
was that the former took the family for its starting
point, while the latter took the king forits starting
point. The tribal system made regulations to suit
a number of independent families living in the same
district ; the feudal system made regulations to suit
the king, and to suit him as owner of the land and
lord of the people.

The mode of introducing the feudal system into
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a district was by no means of a complicated nature.
The king gave the chief of the tribe, or some of
his own favourites, a charter or deed of all the lands
in the district, on condition of rendering to him, as
owner of the lands, good, faithful, and gratuitous
services. The people were now under a landlord,
and a landlord who could depend upon the king to
maintain him in his position. So long as the
landlord flattered and pleased the king he was safe.
If, however, he should be so unfortunate as to dis-
please him by an act of disobedience, either in civil
or religious matters, he might be deprived of his
lands, and perhaps of his head.

The sons of Malcolm Kenmore were all thor-
oughly feudalistic in their conceptions of the mode
of government and the ownership of land. It
was as a feudal king that Edgar divided Scotland
between his two brothers. But as Alexander’s
subjects were almost wholly Kelts, he was not in
a position to extend feudalism, except on a small
scale. David was in a better position, and was
able to act with a firmer hand. He had a host of
Anglo-Norman warriors under his control, and
could always depend upon them to fight for the
sake of getting an estate or an heiress. He planted
quite a number of them as independent landlords
among the old Keltic inhabitants. King Edgar
introduced feudalism into Scotland ; King David
established it on a firm basis. The latter crushed
out the Keltic spirit of personal independence—the
same spirit as that of the ancient Greeks—to as
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great an extent as he possibly could. He was
not a bad man ; he simply believed that he had a
right to do as he liked with his own—with the
hills and glens of Scotland as his property, and
with the people as his servants.

Malcolm the Maiden succeeded his grandfather,
David I., as King of Scotland in 1153. William
the Lion succeeded Malcolm in 1165. Alexander
I1., only son of William the Lion succeeded his
father in 1214. Alexander III., only son of
Alexander II., was killed at Kinghorn by a fall
from his horse in March, 1286. Margaret, grand-
daughter of Alexander, died in September, 1290.
The legitimate descendants of William the Lion
were now extinct. John Baliol, who, according
to the feudal system, was the lawful heir to the
throne, was crowned King of Scotland, as a vassal
of Edward I. of England, in November, 1292. In
‘1206 Edward compelled Baliol to surrender his
crown and kingdom to him, and reduced the
whole of Scotland to subjection. In the spring of
1297 William Wallace, the great uncrowned king
of Scots, raised the standard of freedom, attacked
the English oppressors, and drove them, bag and
baggage, beyond the Tweed. He could overcome
the English, but he could not overcome the cu-
pidity, vanity, folly, and treachery of his own
countrymen. He was betrayed and delivered to
Edward by Sir John Stewart, son of Walter Bal-
lach Stewart, son of the High Steward of Scotland.
He was put to death in London, with the most
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shocking barbarity and cruelty, on the 23rd of
August, 1305. Robert Bruce was crowned King
of Scots at Scone on March 25th, 1306. He de-
feated the English at Bannockburn on Monday,
June 24th, 1314, and by this magnificent victory
restored his country to its former state of inde-
pendence. He died on June 7th, 1329, in the
fifty-fifth year of his age and twenty-third of his
reign. Of all the Scottish monarchs he was by far
the greatest. David Bruce, known as David II.,
was only five years of age when his father died.
He was crowned at Scone in November, 1331.
Edward, son of John Baliol, was King of Scotland,
off and on, from 1332 until 1338. David Bruce
took the reins of government into his own hands
in 1342. He was a prisoner in England from 1346
until 1357. He died childless in 1370.

Walter, High Steward of Scotland in the time of
David I., was the ancestor of the Stewarts. He
was succeeded by his son Allan, who was succeeded
by his son Walter. Walter, the third High
Steward, had two sons, Alexander and Walter
Ballach. Alexander succeeded his father as High
Steward. Walter Ballach obtained possession of
the earldom of Menteith. He had two sons, both
of whom changed their name to Menteith. John,
his second son, was the Judas who sold Wallace to
the English. Alexander, the fourth High Steward,
married Jane, daughter of James, son of Angus,
son of Somerled of Argyll. He had two sons by
her, James and John. James was succeeded as
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High Steward by his son Walter. Walter, the sixth
High Steward, was one of the principal commanders
at the battle of Bannockburn. He married
Marjory, daughter of Robert Bruce, by whom he
had one son, Robert. Robert, the seventh High
Steward, was born in 1315. He had ten natural
children—four sons and six daughters—by Eliza-
beth Moore. He married her in 1349, but had no
issue by her after their marriage. He married in
1355, Euphemia, daughter of William, Earl of
Ross, by whom he had two sons, David and
Walter. He became King of Scotland, as Robert
Il., in 1370. He died in 1390. John, his eldest
son, was born about 1335. John succeeded his
father as King, but changed his name to Robert.
He is consequently known in history as Robert
ITI. Walter, second son of Robert II., died with-
out issue in 1360. Robert, the third son, was
created Duke of Albany in 1398. Alexander, the
fourth son, became Earl of Buchan in 1371, and
afterwards Earl of Ross. He was known as the
Wolf of Badenoch. He died in 1394. He left
four natural sons. Alexander, the eldest of his
sons, became Earl of Mar in 1404. Alexander
died in August, 1435. He left two natural chil-
dren, Thomas and Janet.  David, fifth son of
Robert I1., and his first son by Euphemia Ross,
became Earl of Strathearn in 1371. Euphemia,
his only child, was married to Sir Patrick Graham,
who in her right became Earl of Strathearn.
Walter, sixth son of Robert 11., was created Earl of
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Atholl in 1403. He had two sons, Robert and
Allan. The latter was for a short time Earl of
Caithness. Robert ITI. died in 1406. James I.,
his son and successor, was murdered at Perth in
February, 1437. James I. was the ablest and best
of the Stewarts.. James II. was killed at Rox-
burgh, by the accidental bursting of a cannon, in
August, 1460. James III. was slain at Sauchie-
burn in June, 1488. James IV. fell at the battle
of Flodden on September gth, 1513. James V.
died in December, 1542, and was succeeded by his
only child, Mary Queen of Scots. Queen Mary
was deposed in July, 1567, and beheaded in Eng-
land in February, 1587. James VI., Queen
Mary’s son, was born in Edinburgh in June, 1566,
and crowned at Stirling in July, 1567. He was
educated by the celebrated George Buchanan, and
made rapid progress in learning. He began to
govern the kingdom in 1578. He became King of
England and Ireland in 1603. He was now King
of all the Britons. He died in March, 1625.

II. TuE MacpoucaLLs OF LORN.

In 1140, Somerled, Lord of Arregaithel, or
Argyll, married Ragnhildis, daughter of Olave the
Red, the Norwegian sub-king of Man, and had by
her three sons, Dugald, Reginald, and Angus.
He was either assassinated or slain in battle at
Renfrew on the Clyde in 1164. Dugald, his eldest
son by Ragnhildis, was the progenitor of the
Macdougalls of Lorn. Dugald possessed the
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whole of Lorn—which extended from Loch Leven
to the Point of Asknish—the districts of Morvern
and Ardnamurchan, and the islands of Lismore,
Kerrera, Seil, Luing, Shuna, Scarba, Jura, Mull,
Iona, Ulva, and Tiree. He was succeeded by his
son, Duncan, who was chief of the Macdougalls in
1244. Duncan had three sons, Ewen, Alexander,
ulox  and (Maleolm) Ewen held the castle of Cairn-
: burgh and other strongholds for Haco, King of
e Norway, in 1249. He refused to support Haco
in 1263. He was succeeded by his (brother) son
Alexander, who “was the most powerful of all the

Macdougall chiefs.  Alexander fought against
Robert Bruce, and was deprived of all his posses-
sions.  John Bacach, his son and successor,

received a charter of the district of Lorn from
David II. John Bacach, had four sons, John,
Somerled, Allan, and Alexander Og. John suc-
ceeded his father. He was the sixth and last
Macdougall of Lorn. He had two daughters,
who inherited his estate, and found husbands
among the Stewarts. Allan, his brother, succeed-
ed him as chief of the Clan Dugall.

III. Tue Macrories oF UIiST AND
(GARMORAN.

Reginald, or Ranald, second son of Somerled
and Ragnbhildis, had two sons, Donald and Rory.
Donald was the progenitor of the Clan Donald ;
Rory was the progenitor of the Clan Rory.

Rory, second son of Reginald, succeeded his

2
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father in North Kintyre and other lands. He was
a noted pirate. He fought under King Haco at
the battle of Largs in 1263. He received from
Alexander III. the islands of Rum, Eigg, Barra,
and Uist, in 1266. He was succeeded by his son
Dugald, who was succeeded by his brother Allan.
Allan obtained possession of Garmoran, as the
districts of Moydart, Arisaig, Morar, and Knoy-
dart, were called. He left three natural sons,
Roderick, Lachlan, and Dugald, and a legitimate
daughter named Christina. Roderick succeeded
his father as chief of the Clan Rory. He joined
Bruce in 1307, and followed him faithfully until
the independence of Scotland was secured on the
field of Bannockburn. Bruce, in reward of his
services, bestowed upon him the district of Lorn,
and also some lands in Lochaber. He was married,
and had two children, Ranald and Amie. Ranald
was known as Raonall Fionn. He was murdered
in 1346 by William, Earl of Ross. His possessions
became the property of his sister Amie. The
Macrories were now landless.

IV. TnHE LorDs oF THE ISLES.

Donald, son of Reginald, son of Somerled, was
the progenitor and first chief of the Clan Donald.
He held the lands of South Kintyre and Islay.
He was succeeded by his son Angus Mor, who
was succeeded by his son Alexander, who was
succeeded by his brother, Angus Og. Angus Og
was a faithful adherent of Robert Bruce, who
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bestowed upon him the islands of Tiree, Coll,
Mull, and Jura, and the districts of Morvern,
Ardnamurchan, Duror, Glencoe, and Lochaber.
Bruce gave the Macdonald lands in Kintyre to
Robert, son and heir of the High Steward, and
placed the Castle of Tarbert in charge of a royal
garrison. Angus Og was succeeded by his son
John. John was the fifth chief of the Clan Donald.
He married, about 1337, Amy, daughter of Allan
Macrory of Garmoran. On the death of Ranald
of Garmoran, Amy succeeded to his estates. The
chief of the Clan“Donald was now in possession of
an extensive estate, and styled himself, as he had a
perfect right to do, Lord of the Isles. About
the year 1358 he discarded his wife, Amy Macrory,
who was in every respect an excellent woman, and
married Margaret, daughter of Robert, High
Steward of Scotland. By his first wife, the amiable
but ill-treated Amy Macrory, he had four children,
John, Ranald, Godfrey, and Mary. By his second
wife, Margaret Stewart, he had three sons, Donald,
John Mor Tanaistear, and Alexander. He died
at Ardtornish in 1386. John, his eldest son, had
a son named Angus, who died without issue.
Reginald was the progenitor of the Clan Ranald.
Godfrey settled in North Uist. Donald succeeded
his father as chief of the Clan Donald. John Mor
Tanaistear was the progenitor of the Macdonalds
of Islay and the Glens. Alexander, known as
Alasdair Carrach, was the progenitor of the
Macdonalds of Keppoch.
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Donald, sixth chief of the Clan Donald, and
second Lord of the Isles, was educated at Oxford.
He married Margaret, daughter of Sir Walter
Lesley, and in her right claimed the earldom of
Ross. Robert, Duke of Albany, who was regent
of Scotland, wanted the earldom for his own son,
and with gross injustice refused to give it to
Donald. In June, 1411, Donald raised his follow-
ers and sailed with a large fleet from Ardtornish
to Strome, where he landed. He defeated Angus
Dubh Mackay and Mackenzie of Kintail at
Dingwall, and afterwards took possession of
Inverness. He left Inverness with an army of
10,000 men and marched towards Aberdeen. He
encountered the Earl of Mar at Harlaw on the 26th
of July. Instead of renewing the battle the next
day and utterly crushing his opponents, he began
to retrace his steps. His fight at Harlaw was thus
of no immediate benefit to him. He died about
the year 1423. He was succeeded by his son,
Alexander.

Alexander, seventh chief of the Clan Donald,
and third Lord of the Isles, was seized by James I.
at Inverness in 1427, and carried off a prisoner to
Perth. He was released shortly afterwards. In
1429 he raised an army of 10,000 men, and
attempted to obtain possession of the earldom of
Ross. James I. collected a strong force and
marched against him. The Camerons and the
Mackintoshes deserted the Lord of the Isles and
joined the King. James entered Lochaber about



THE Lorps oF THE ISLEs. 13

the beginning of 1430 and inflicted a severe defeat
upon Alexander and his followers. Shortly after-
wards the Lord of the Isles went to Edinburgh and
threw himself upon the mercy of the King. His
life was spared, but he was confined in Tantallon
Castle. The King planted a royal garrison at
Inverlochy, and placed Alexander Stewart, Earl of
Mar, and Allan Stewart, Earl of Caithness, in
charge of it. In 1431 Donald Ballach, son of
John Mor Tanaistear, sailed with a large fleet to
Lochaber, and disembarked at Inverskipnish, two
miles from Inveriochy. The Earls of Mar and
Caithness attacked the invaders, but suffered a
crushing defeat. The former was slain ; the latter
succeeded in making his escape. Immediately
after this battle Donald Ballach plundered and
laid waste the lands of the Camerons and the
Mackintoshes, who had been supporting the King
against the Lord of the Isles. James led an army
to Dunstaffnage Castle, with the avowed intention
of pursuing and punishing his rebellious subjects.
The chiefs and chieftains of the Isles deemed it
prudent to go to meet him and throw themselves
on his mercy. Donald Ballach fled to Ireland.
Alexander of the Isles was set at liberty in October,
1431. Shortly after the death of James I., which
took place in February, 1437, the Lord of the Isles
received the much-coveted earldom of Ross. He
was at the same time appointed Justiciar of the
whole of Scotland north of the Forth. He drove
the chief of the Camerons out of Lochaber, and
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gave a charter of their lands to John Garbh Maclean
of Coll. Alexander had a natural son, named
Gillespick or Celestine, by a daughter of Macphie
in Lochaber. He had another natural son, named
Hugh or Austin, by a daughter of Patrick Roy
Obeolan. He married, about 1430, Elizabeth,
daughter of Alexander Seton, Lord Gordon and
Huntly, and had one son by her, John, his
successor. He died in May, 1449.

John, eighth chief of the Clan Donald, fourth
Lord of the Isles, and second Earl of Ross, was
born about the year 1431. In 1462 James, ninth
Earl of Douglas, the Earl of Ross, and Donald
Ballach entered into a treaty with Edward IV. of
England for the conquest and division of Scot-
land. This treaty was kept a profound secret until
1475. As soon as it came to light steps were
taken to visit the Earl of Ross with the punishment
which he so richly deserved. In December, 1475,
the government of Scotland declared him a traitor,
condemned him to death, and deprived him of all his
possessions. In June, 1476, he went to Edinburgh,
confessed his faults, and cast himself upon the royal
mercy. The King pardoned him for his rebellious
conduct, and also treated him in a very liberal
manner. His possessions were all restored him,
except the earldom of Ross and the lands of
Kintyre and Knapdale. Angus Og and John, his
natural sons, were at the same time acknowledged
as his legal successors. He was still Lord of the
Isles, and should have been profoundly thankful
that he had escaped so well.
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Shortly after the settlement of 1476, Angus Og,
heir apparent of the Lord of the Isles, quarrelled
with his father. This quarrel terminated in a war.
About the year 1484 Angus Og defeated his father
at the battle of Bloody Bay and inflicted a heavy
loss on him. Angus was a hot-tempered and
imprudent man, but brave, energetic, and generous.
He was undoubtedly a very able commander. He
was murdered at Inverness by a treacherous Irish
harper, in 1490. In 1491 Alexander Macdonald
of Lochalsh, apparently with the consent of his
uncle, the Lord:of the Isles, made an attempt to
wrest the earldom of Ross from the government.
He was utterly ignorant of the art of war, and
apparently too full of conceit to take advice from
any of the old warriors who served under him.
He was attacked at Park, near the river Conan,
by Kenneth Mackenzie of Kintail, a very able
commander, and completely defeated. In 1493
Alexander of the Isles was deprived by the govern-
ment of all his estates and titles. He died in a
lodging-house at Dundee in 1498. His funeral
expenses were paid by the government. From the
battle of Harlaw in 1411 to the battle of Park in
1491 the earldom of Ross was only a curse to the
Lords of the Isles. It would have been better for
them if they had never claimed it. They were
brave and generous men ; but they were too fond
of land and power for their own good.

Alexander of the Isles had three children, Angus
Og, John, and Margaret. John died without
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issue. Angus Og married, about 1478, Mary,
daughter of Colin Campbell, first Earl of Argyll,
and had by her one son, Donald Dubh, who, on
the death of his grandfather in 1498, became chief
of the Clan Donald.

V. THE MAcDONALDS OF ISLAY AND
THE GLENS.

John Mor Tanaistear, fifth son of the first Lord
of the Isles, received from his father 120 marklands
in Kintyre and 6o marklands in Islay, in all about
5,400 acres. He resided at Dun-Naombhaig or
Dunniveg in Islay. He married, in 1399, Marjory
Bisset, and obtained the Glens of Antrim with her
as a dowry. He was murdered by a man named
James Campbell, in 1426. He was succeeded by
his son, the warlike Donald Ballach, who died
about 1480. Donald Ballach was succeeded by
his son John Mor, who was succeeded by his son,
John Cathanach. John Cathanach was on very
bad terms with John Macdonald of Ardnamurchan,
with whom he had a dispute regarding the lands
of Sunart. He seized the royal castle of Dunaverty
in 1498, and put its defenders to death. James IV.
commissioned Archibald, second Earl of Argyll,
to bring him to account for his rebellious act.
Argyll found a willing assistant in John of Ardna-
murchan. The latter treacherously seized John
Cathanach and two of his sons at Finlaggan Castle
in Islay, and sent them to Edinburgh, where they
were executed. John Cathanach was succeeded
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by his son Alexander, who was known as Alasdair
Mac Iain Chathanaich. Alexander married Cath-
erine, daughter of John of Ardnamurchan, his
father's enemy and captor. He had by his wife
nine children, James, Angus, Coll, Alexander Og,
Donald Gorm, Sorley Buie, Mary, Meve, and
another daughter.  James succeeded his father.
Coll was the ancestor of the famous Alasdair Mac
Cholla, the supporter of Montrose. Sorley Buie
obtained possession of the Glens of Antrim in
1586, and had a son named Randal, who was
created Earl of Antrim in 1620.

James, sixth Macdonald of Islay and the Glens,
was educated in Edinburgh. He possessed an
extensive estate. It embraced g1 marklands and
1064 shilling lands in Islay ; the lands of Kintyre,
north and south, consisting of 294 marklands and
53 shilling lands ; the lands of Ardnamurchan and
Sunart ; 184 shilling lands in Jura; certain lands
in Arran, Gigha, Colonsay, and Uist; and the
Glens of Antrim. In 1565 he crossed over to
Ireland to assist his brothers against Shane O’ Neill.
He was defeated, wounded, and taken prisoner at
the battle of Glentaise on the 2nd of May. He
was imprisoned in Castle Corcke near Strathbane,
where he died in the course of two months. He
was married to Agnes, daughter of Colin, sixth
Earl of Argyll. He left six sons, Archibald,
Angus, Coll, Ranald, Donald Gorm, and Alex-
ander. Archibald died shortly after his father, and
was succeeded by his brother, Angus. In 1596

8
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Angus sold the island of Gigha to Sir John
Campbell of Calder for 3,000 marks. He married
a daughter of Hector Og Maclean of Duart, by
whom he had three children, James, Angus Og,
and Margaret. James, Angus’s son, was the
ninth and last Macdonald of Islay.

V1. THE MACDONALDS OF SLEAT.

Hugh or Austin, first Macdonald of Sleat, was
a son of Alexander, third Lord of the Isles. He
was known as Uisdean Ban, or fair-haired Hugh.
He made a plundering expedition to Orkney, along
with William Macleod of Dunvegan, in the year
1460. On his way back he remained for some
time in Caithness. He received a charter of Sleat,
Benbecula, and other lands, in 1469. He had
three natural sons. He had Donald Gallach by
a daughter of the chief of the Gunns, Donald
Herrach by a daughter of Macleod of Dunvegan,
and Gilleasbuig Dubh by some other woman.
He married Finvola, daughter of John Macdonald
of Ardnamurchan, and had by her a son named
John. His wife was living in 1469. He died in
1498. John, second of Sleat, died withoutissue in
1502. Donald Gallach, third of Sleat, was born
about 1461. He had one son, Donald Gruamach.
Donald Herrach, his brother, had two sons, Ranald
and Angus Fionn. Gilleasbuig Dubh murdered
his two brothers, Donald Gallach and Donald
Herrach, in 1506, and took possession of all the
lands which had belonged to his father. Donald
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Gruamach and Ranald, son of Donald Herrach,
slew the murderer of their fathers, about the year
1514. Donald Gruamach became laird of Sleat.
Ranald distinguished himself as a warrior in Ire-
* land. Owing to a severe wound he was under the
necessity of returning to Scotland. He was
accompanied to Skye by Dr. Maclean, a native of
Mull. Ranald settled at Griminish. Donald
Gruamach, fourth of Sleat, was succeeded by his
son Donald Gorm, who was succeeded by his son
Donald, sixth of Sleat. Domhnall Mac Dhomh-
naill Ghuirm mdrried Mary, daughter of Hector
Mor Maclean of Duart, by whom he had three sons,
Donald Gorm Mor, Gilleasbuig Cléireach, and
Alexander. Donald Gorm Mor succeeded his
father in 1585, and died without issue in 1616.
Gilleasbuig Cléireach, or Archibald the Clerk,
married Margaret, daughter of Angus Macdonald
of Islay, and granddaughter of Hector Mor of
Duart. He had three children by her, Donald
Gorm Og, Hugh, and Sheela. Hugh, who was
known as Uisdean Mac Ghilleasbuig Chléirich,
was a man of enormous physical strength, but
extremely treacherous and selfish. He was a great
curse both to the Macdonalds and the Macleans.
Sheela, Gilleasbuig Cléireach’s daughter, was
married to John Macleod of Minginish and Water-
nish, by whom she had Tormod, John Dubh and
others. John Dubh was a worse man than even
his uncle Hugh. Donald Gorm Og, eighth of
Sleat, was created a baronet on July 14th, 1625.
He died in 1643.
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VI1I. THE MacpoNALDS OF LOCHALSH.

Celestine, natural son of Alexander, third Lord
of the Isles, was the first Macdonald of Lochalsh.
He possessed, in addition to Lochalsh, the districts
of Lochcarron and Lochbroom. He married,
about 1462, Finvola, daughter of Lachlan Bron-
nach of Duart, by whom he had Alexander, and
two or three daughters. Alexander, second of
Lochalsh, married a daughter of Lord Lovat. He
was assassinated at Orinsay in 1497 by John
Macdonald of Ardnamurchan. He left three sons
and two daughters. Margaret, the elder daughter,
was married to Alexander Macdonald, fourth of
Glengarry. Janet, the second daughter, was
married to Dingwall of Kildun. Donald Gallda,
eldest son of Alexander, was the third Macdonald
of Lochalsh. He died in 1519, either at Cairn-
burgh or in the island of Tiree. He was the last
of the family of Lochalsh in the male line. His
estates were divided between his two sisters.
Dingwall of Kildun sold his half to Mackenzie
of Kintail. The Macdonalds of Glengarry and

the Mackenzies were now neighbours.

VI1II. THE MACDONALDS OF (GLENGARRY.

Alexander, sixth of Glengarry, married Mar-
garet, daughter of Sir Alexander Macdonald of
Lochalsh, and great-granddaughter of Lachlan
Bronnach of Duart. He had by her an only son,
Angus. Angus, seventh of Glengarry, married a
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daughter of Hector Mor Maclean of Duart, and
had by her one son, Donald. Donald, eighth of
Glengarry, married Margaret, daughter of Allan
Macdonald of Moydart, by whom he had Angus
Og, Alexander, Donald of Scotus, and others.
Angus Og was killed in a feud with the Mackenzies
in 1602. Alexander, known as Alasdair Dearg,
married Jane, daughter of Allan Cameron of
Lochiel, by whom he had Angus. Donald of
Glengarry died in 1645, and was succeeded by his
grandson, Angus. Angus, ninth of Glengarry,
was raised to the peerage, in 1660, by the title of
Lord Macdonell and Arros. He died, without
issue, in 1682.

IX. TuHeE MacLEODS oF DUNVEGAN.

Leod, the progenitor of the Macleods, had two
sons, Tormod, who succeeded him in Dunvegan,
and Torquil, who succeeded him in Lewis. Tormod
had two sons, Malcolm and Murdoch. Malcolm
was succeeded by his son John, and John by his
son William, who was known as Uilleam Cléireach.
William married a daughter of Murdoch, second
Maclean of Lochbuie, by whom he had John Borb,
his successor. John Borb was succeeded by his
son William Dubh, who married a daughter of
John Maclean, third of Lochbuie, and was succeed-
ed by his son Alexander. Alexander, known as
Alasdair Crotach, was succeeded by his son William,
who was succeeded by his brother Donald, who
was succeeded by his brother Tormod. Tormod
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obtained possession of his father’s estate in 1580.
He married Marion, daughter of Hector Mor of
Duart, by whom he had William, Rory Mor,
Alexander, and three daughters. William, twelfth
of Dunvegan, was succeeded in 1590 by his brother
Rory Mor, who was knighted in 1613.  Sir Rory
married Isabel, daughter of Donald Macdonald,
eighth of Glengarry, by whom he had John Mor,
Sir Roderick of Talisker, Sir Norman of Bernera,
William of Hamer, Donald of Grishornish, Mar-
garet, Mary, Janet, and Florence. John Mor
succeeded his father in 1626. He married Sibella,
daughter of Kenneth, first Lord Mackenzie of
Kintail, and had by her seven children, Roderick,
John Breac, Mary, Marion, Julian, Sibella, and
Margaret. Roderick succeeded his father in 1649.
John Breac succeeded Roderick in 1664. Mary
was married, as his second wife, to Sir James
Macdonald, ninth of Sleat, and had one son, John
of Backney. Marion was the mother of Ailein
Muideartach, Allan of Moydart, who fell at
Sheriffmuir in 1715. Julian was the mother of Sir
John Maclean of Duart; Sibella was the mother
of Simon Fraser, Lord Lovat, who was beheaded

in 1747.
X. THE CAMERONS OF LOCHIEL.

The history of the Camerons of Lochiel begins
with Donald Dubh, who fought at the battle of
Harlaw in 1411. He was the son of Allan, son of
Paul, son of Patrick, son of Martin, son of Paul,
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son of Millony, son of Gilleroth, who is mentioned
in 1222, and was then living. He had two sons,
Ewen and Allan. Ewen succeeded him as chief.
Allan was captain of the Clan Cameron in 1472.
Ewen, son of Allan, married a daughter of Celestine
of Lochalsh, and a granddaughter of Lachlan
Bronnach of Duart. He had by her Donald, his
successor. He received from Alexander of Loch-
alsh, in 1492, a charter of the thirty marklands
of Lochiel, the lands of Kilmallie, and others.
Donald, son of Ewen, married, in 1520, Agnes,
daughter of Sir James Grant of Freuchy, by whom
he had Ewen Beag, who died about 1553. Ewen
Beag was succeeded by his brother Donald, who
married a daughter of Hector Mor of Duart, but
died without issue. Donald was succeeded by his
nephew, Allan, son of John Dubh. Allan was
brought up under the care and protection of Lachlan
Mor of Duart, and took an active part in avenging
the death of the latter. He married a daughter of
Stewart of Appin, by whom he had John, Donald
and Jane. John married, in 1626, Margaret,
daughter of Robert Campbell of Glenfalloch, by
whom he had Ewen Dubh—the famous Sir Ewen
of Lochiel. Donald was the ancestor of the
Camerons of Glendessary. Jane was the mother
of Lord Macdonell and Arros. Allan of Lochiel
died about 1647, and was succeeded by his grand-
son, Ewen Dubh. Sir Ewen of Lochiel married,
first, a daughter of Sir Donald Macdonald, eighth
of Sleat, but had no issue by her. He married,
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secondly, Isabel, eldest daughter of Sir Lachlan
Maclean of Duart, by whom he had three sons and
four daughters. He married, thirdly, a daughter
of Colonel David Barclay of Urie, by whom he
had one son and seven daughters. He died in
February, 17109.

XI. TuHE MAcCKENZIES OF KINTAIL.

Colin, Cailein Cam, eleventh Mackenzie of
Kiatail, succeeded his father, Coinneach na Cuirce
or Kenneth of the dirk, in 1568. He married
Barbara, daughter of John Grant of Freuchy by
his wife, Marjory, daughter of John Stewart, third
Earl of Atholl. He had by his wife eight children,
Kenneth, Roderick, Alexander, Colin, Murdoch,
and three daughters. Hediedin 1594. Kenneth,
his eldest son, succeeded him in Kintail. Kenneth
was created Lord Mackenzie of Kintail in 1609.
He was succeeded in 1611 by his son Colin Roy,
Cailein Ruadh, who was created Earl of Seaforth
in 1623. Roderick, second son of Cailein Cam,
was a man of ability and determination. He was
for some time tutor of Kintail. He obtained the
lands of Coigeach and Assynt by his wife. He
was knighted in 1609. He died in 1628. He was
succeeded by his son John, who was succeeded by
his son George, who was created Earl of Cromarty
in 1703. Cailein Og’s eldest daughter was married
to Simon, eighth Lord Lovat. His second
daughter was married to Hector Og Maclean of
Duart, by whom she had Hector Mor and Sir
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Lachlan. His third daughter was married to Sir
Donald Macdonald of Sleat, Domhnall Gorm Og,
by whom she had Sir James, ninth of Sleat,
Donald of Castletown, and others.

XII. TuE CAMPBELLS OF ARGYLL.

“ Dubgall Cambél,” or Dugald Campbell, was
the progenitor of the Campbells and thus their first
chief. He flourished about the year 1225. He
was the son of Gillespick, son of Malcolm, son of
Duibhne. It is impossible to trace him farther
back. Neil, son of Colin Mor, son of Gillespick,
son of Dugald, was the fourth chief. He wasa
loyal supporter of Robert Bruce. He was married
twice. By his first wife he had Colin, his successor.
By his second wife, Marjory, sister of Robert
Bruce, he had at least one son. Duncan, Donn-
achadh an Aigh, son of Colin, son of Gillespick
Mor, son of Colin, son of Neil, was the eighth chief.
He married Margaret, daughter of Robert Stewart,
Duke of Albany, and granddaughter of King
Robert II. He had two sons by her, Gillespick
Roy, Gilleasbuig Ruadh, and Colin of Glenurchy.
He was created Lord Campbell in 1445. He was
a member of the Privy Council, Justice-General of
Scotland, and Lieutenant of Argyll. Gillespick
Roy, his heir, married Elizabeth, daughter of Lord
Sommerville, by whom he had Colin and other
children.  Gillespick Roy died before his father.
Lord Campbell died in 1453, and was succeeded
by his grandson Colin, a boy of fifteen or sixteen

4
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years of age.. Colin was created Earl of Argyllin
1457. He married shortly afterwards Margaret,
daughter and co-heiress of John Stewart, Lord
Lorn, by whom he had two sons and seven
daughters. He was for a long time Chancellor of
Scotland. He was succeeded by his son Archibald
in 1493.  Archibald, second Earl of Argyll,
married Elizabeth, daughter of John Stewart, Earl
of Lennox, by whom he had ten children, Colin,
Archibald of Skipnish, John, Donald, Margaret,
Isabel, Mary, Jane, Ann, and Elizabeth. He was
slain at Flodden in 1513. Colin, his eldest son,
succeeded him. John married, in 1510, Muriel,
daughter and heiress of Sir John Calder, and
obtained possession of her father’s estate. He is
known in history as Sir John Campbell of Calder.
Colin, third Earl of Argyll, married Janet,
daughter of Alexander Gordon, or really Seton,
third Earl of Huntly, son of George, second Earl
of Huntly, by his wife, Annabella, daughter of
King JamesI. Colin had by his wife four children,
Archibald, John Gorm of Lochnell, Alexander,
and Margaret. He died in 1542. Archibald,
fourth Earl of Argyll, embraced the Protestant
religion, and was an active supporter of it. He
married, first, Helen, daughter of James Hamilton,
Earl of Arran, by whom he had Archibald, his
successor. He married, secondly, Mary, daughter
of William Graham, Earl of Menteith, by whom he
had Colin of Buchan, Margaret, and Janet. He
married, thirdly, Catherine, daughter of Hector
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Mor Maclean of Duart. He died in- 1558. His
widow held the lands of Craignish in life-rent.
Margaret, his elder daughter, was married to James
Stewart, Lord Down, by whom she had James,
‘‘ the bonny Earl of Moray.” Janet was married to
Hector Og Maclean of Duart, by whom she had
the celebrated Lachlan Mor. Archibald, fifth Earl
of Argyll, died in 1575, and was succeeded by his
brother, Colin of Buchan. Colin, sixth Earl of
Argyll, had two sons, Archibald and Colin of
Lundy. He died in 1584. Archibald, seventh
Earl of Argyll, fought against the Roman Catholic
earls, Huntly and Errol, at Glenlivet in 1594. He
pursued and slaughtered the Macgregors without
mercy in 1603. He persuaded their chief, Alex-
ander Macgregor of Glenstrae, to surrender to him,
by promising him that he would send him to
England, whither he desired to go to plead with
King James for pardon. Instead of carrying out
his promise in an honest way, he sent Macgregor
across the Tweed, and then took him back to
Scotland, and conveyed him to Edinburgh to be
puttodeath. Alexander of Glenstrae was executed
on January 12th, 1604. Archibald of Argyll mar-
ried, first, Ann, daughter of William Douglas,
Earl of Morton, by whom he had Archibald, his
successor. He married, secondly, Ann, daughter
of Sir William Cornwallis of Brome. Through
the influence of his second wife, he became a Roman
Catholic. In 1618 he left Scotland, and entered
the service of Philip II., King of Spain. He tried
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now to atone for his opposition to the Roman
Catholic earls in 1594 by fighting, under the Duke
of Alva, against the Protestants of Holland and
killing as many of them'as he could. He died in
London in 1638.

Archibald, eighth Earl of Argyll, was born in
1698. He was known as Gilleasbuig Gruamach,
or morose Archibald. He became practically chief
of the Campbells when his father left Scotland in
1618. He received the family estates shortly after-
wards. He succeeded his father as Earl in 1638,
and was created Marquis of Argyll in 1641. He
married Margaret, daughter of William Douglas,
seventh Earl of Morton, by whom he had two sons,
Archibald, his successor, and Neil of Ardmaddy.
He was beheaded with the maiden at the Cross of
Edinburgh on May 27th, 1661. Archibald, ninth
Earl of Argyll, married Mary, daughter of James
Stewart, Earl of Murray, by whom he had Archi-
bald, his successor, John Campbeli of Mamore, and
others. He was executed in Edinburgh on june
3oth, 1685. Archibald, tenth Earl of Argyll, came
to Britain with the Prince of Orange in 1688, and
received all the titles and possessions which had
belonged to his father. He was created Duke of
Argyll and Marquis of Lorn on July 23rd, 1701.
The Campbells were now at the height of their
power. He died in 1703, and was succeeded by
his son John, Iain Ruadh, a man of ability and
kindness of heart.



CHAPTER II1.
Origin of the Clan Gillean.

THE Book of -Ballymote, the Book of Leccan,
the Skene Manuscript, and MacFirbis’s Book of
Genealogies are the oldest works that deal with
the origin of the Highland Clans. The first was
compiled in 1383 A.D., the second in 1416, the third
in 1467, and the fourth between 1650 and 1666.
The Skene MS., or as Skene himself calls it, the
MS. of 1467, was written in Scotland ; the others
were written in Ireland; but they all agree in
deriving the Highland Clans from the kings and
kinglets of Ireland. The Macleans are traced
back, first, to Lorn Mac Erc, and next through a
long line of royal ancestors to the great Milesius.
The other clans are honoured in the same way.

According to the early historians of Ireland,
Eber and Eremon, the sons of Milesius, began to
reign over Erin as joint-kings in the year 1699 B.c.
Angus Tuirmeach, who was lineally descended
from Eremon, became high-king of Ireland in the

year 384 B.c. He was an excellent king, and



30 TuE CLAN GILLEAN.

reigned during the long period of sixty years. He
died quietly in his bed at Tara. Two of his sons,
Enna Aighneach and. Fiachaidh Fearmara, were
very eminent men. Enna was the ancestor of
Conn Ceudchathach and the Macdonalds. Fiach-
aidh was the ancestor of the kings of Scotland, the
Macleans, Macgregors, and other clans. As the
word tuirmeach means having many children, we
may take for granted that the good King Angus
had a very large family. As he was a heathen,
and a powerful king, it is possible that he did not
deem it necessary to limit himself to one wife.
Eidersgeol, a descendant of Angus, became high-
king of Ireland in the year 130 B.c. He reigned
five years. Conaire Moér, son of Eidersgeol, be-
came high-king in 109 B.c. He had a prosperous
reign of thirty years. Conaire, son of Mogh-
Lamha, and a descendant of Conaire Mér, married
a daughter of Conn Ceudchathach, and succeeded
his father-in-law as high-king of Ireland in 158 A.D.
He had by his wife three sons, Carbri Riada,
Carbri Baschaoin, and Carbri Musg. Eochaidh
Muinreamhair, or Eochy of the fat neck, was de-
scended from Carbri Riada. He was King of
Dalriada in Ulster, and had two sons, Erc and
Eolchu. Erc, who succeeded his father, as King
of Dalriada, had three sons, Fergus, Lorn, and
Angus. About 497 A.D. the sons of Erc settled
in Argyll, and founded the kingdom of Dalriada.
In 844 A.p., Kenneth Mac Alpin, King of the
Dalriadan Scots, succeeded in placing himself
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upon the Pictish throne. By uniting the Picts
and Scots under his authority he laid the founda-
tion of the kingdom of Alban, or Scotland.

As the Gaelic words paipear, peann, litir, leugh,
and sgriobh, or paper, pen, letter, read, and write,
are all of Latin origin, we may safely conclude
that the Gaidels learned the art of reading and
writing from the Romans. But the Romans did
not settle in South Britain until the year 43 A.D.
Patrick settled in Ireland about 425 A.p., and died
about 469. There may have been some men in
Ireland, before ‘the time of Patrick, who could
read and write, but they must have been extremely
few. It is quite certain that the pious and zealous
Patrick did not trouble his head with genealogies
and histories. It is equally certain that the first
converts to the Christian religion had nothing to
do with these branches of knowledge. They had
more important matters to attend to. It may be
regarded as fairly certain, then, that there was not
a single historical or gencalogical work of Irish
origin in existence prior to 450 A.D. As this is
our belief, we attach very little importance to the
history of pagan Ireland. It is certain that it
contains elements of truth ; but it is equally certain
that it is to a very large extent a mass of fictions.
So far as the genealogies are concerned, they are
utterly untrustworthy. There may have been a
man in Ireland who was known as Angus Tuirm-
each of Tara, but to suppose that the Macleans,
Macdonalds, or any other clan, could be traced
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back to him step by step, would be sheer halluci-
nation.

The pedigrees of the Highland Clans as given by
the Irish genealogists and the writer of the Skene
MS. are fairly correct to the year 1150, or the time
of Malcolm Kenmore. From that date back to
the year 844 they are trustworthy only to a very
small extent. Back of 844 A.p. they are utterly
worthless for historical purposes. We know the
names of the kings who flourished in Alban between
the days of the sons of Erc and the time of Kenneth
Mac Alpin ; but with the names of the chiefs and
chieftains who quarrelled and fought and fell dur-
ing that period we are almost wholly unacquainted.

According to the genealogy of the Macleans as
given in the MS. of 1467, Old Dugald of Scone
was the son of Fearchar Abhraruaidh. Old Dugald
must have been born about the year 1030. Fear-
char Abhraruaidh was a young man, and probably
fighting under his brother Fearchar Fada, in 678.
How, then, could Old Dugald have been his son?
The plain fact is that the writer of the MS. of 1467
knew nothing whatever about the ancestors of Old
Dugald of Scone. Yet he was a good scholar,
and as intimately acquainted with the genealogy of
the Macleans as he was with that of any other clan.
He would no doubt have given it correctly as far
back as the time of the sons of Erc if he had the
materials required. But the materials he had not.
The presumption, then, is that they were not in
existence.
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It is held by some writers that the Macleans are
of Norman origin. Gillean, it is affirmed, was a
son of John Fitz-Thomas, chief of the Geraldines in
Ireland, who was descended from a certain Otho
that came over to England with William the
Conqueror. We are also told that Gillean had
a brother named Colin, that Colin had a son
named Kenneth, and that Kenneth was the pro-
genitor of the Mackenzies. The writer of the
Ardgour MS. accepts the foregoing views in full.
These are his words :—¢ Upon the whole the
account of the Macleans being brothers to the
Mackenzies from their first settlement in Scotland,
together with their descent from the Fitzgeralds,
is founded on undeniable facts and the unexception-
able testimonies of the best historians and public
records, together with a constant tradition to the
same purpose amongst the two clans.”

The theory which maintains that the Macleans
and the Mackenzies are of Norman descent is of
comparatively recent origin. The earliest trace of
it on record is to be found in a manuscript history
of the Mackenzies, written by George, first Earl of
Cromarty, in 1669. It has no foundation upon
which to rest. It is based entirely on a forged
charter and an ancient fragment of history, which
was said to exist, but which no one has ever seen.
Besides, it is contrary to well-known facts. It is
simply the invention of those Highland genealo-
gists who believed that it was more honourable to
be descended from some Danish pirate, Norman

8
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knight, or Irish kingling, than from an honest
farmer, hunter, or shepherd in their own glens.
It stands upon a level with the absurd notion that
the Gaidels of Scotland and Ireland are descended
from Gathelus and his wife, Scota, daughter of
Pharaoh, King of Egypt. Kenneth, the progenitor
of the Mackenzies, was not the son either of Colin
Fitzgerald or of any other Colin. He was the son
of Angus, son of Gilchrist, son of Kenneth, son
of Gilleain Og, son of Gilleain na h-Airde, or
Gillean of the Aird. While the Macleans and the
Mackenzies were invariably good friends, we have
no ground for supposing that their progenitors
were related. Gillean of the battle-axe lived in
Argyleshire, while Gillean of the Aird lived in
Ross-shire.

About the year 1160, Malcolm IV., King of
Scotland, removed some of the inhabitants of the
province of Moray from their old homes, and
planted strangers from the Lowlands in their
place. Skene, in his ‘“ Highlanders of Scotland,”
started the theory that among the men who were
removed by King Malcolm were the Macleans.
He considered it ‘“not unlikely that Glenurchart
was their original settlement,” and regarded the
district of Lorn as their oldest seat in Argyleshire
—the place to which they had been removed by
King Malcolm. ¢‘The Highlanders of Scotland ”
is a valuable work. At the same time it is the
production of a young man, and contains a
number of erroneous statements. In reading it,
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however, we should do justice to its distinguished
author. We have no right to make extracts from
it and call them Skene’s views, when we find that
the statements in these extracts are not in accord-
ance with statements in Skene’s last work, ¢ Keltic
Scotland, a History of Ancient Alban.” In his
¢ Keltic Scotland,” Skene traces the Macleans
back to Scone, not to the province of Moray. In
justice to Skene we should also bear in mind that
when he wrote ‘“The Highlanders of Scotland,”
he knew nothing whatever about the genealogy of
the Macleans as it is given in the MS. of 1467.
In his ¢ Keltic Scotland” he speaks of that gene-
alogy in the following terms:—*‘ This genealogy
is given with so much minuteness up to a certain
Sean Dubh-gall Sgoinne, or Old Dugald of Scone,
and the ecclesiastical character of the upper links
are so obvious, that it is difficult to avoid regard-
ing it as so far trustworthy.”

In a work published a few years ago we are told
that it is in the highest degree probable that the
Macleans and Mackenzies are of Pictish origin.
It is possible that such is the case with regard to
the Mackenzies; and, if it be the case, and if they
feel disposed to glory in the flesh, they have at
least as much reason to glory in their Pictish blood
as others can have to glory in their Dalriadan
blood. So far as the Macleans are concerned, we
have no hesitation in affirming that there is not a
particle of evidence in existence to indicate in the
faintest manner that they are of Pictish descent.
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The Macleans are undoubtedly of Keltic origin.
It is impossible, however, to determine with any-
thing like certainty, whether their forefathers were
Scots, Picts, or Britons. At the same time, it is
slightly probable that they were Scots. As Ken-
neth MacAlpin and his successors on the throne of
Alban were Scots, it may be reasonably assumed
that, by the year 1100, the majority of the leading
men in Scone were of the same stock.

About the year 1125, Constantine, Earl of Fife,
Dugald, the son of Mocche, and Maoldomhnach,
the son of Machedach, were appointed arbiters by
David I. in settling a dispute regarding the bound-
aries of the lands of Kirkness and Lochore in Fife.
Constantine is described as a great judge, or
mormaor, in Scotland ; Dugald, as an old, just,
and venerable man ; and Maoldomhnach, as a
good and discreet judge. They were all prominent
and well-known men. It is probable that Maol-
domhnach was mormaor of Lennox, and the
father of Muredach, father of Ailin Mér, who was
Earl of Lennox in 1193. Mocche probably stands
for Mac-che or Mac-he. If it stands for the latter,
the letters /%e can only be a part of some such
name as Heth or Hedath.

Theold, just, and venerable Dugald, who acted
as arbiter for King David 1., was born probably
about the year 1050. Now Old Dugald of Scone,
the ancestor of the Macleans, must have been born
about that very time, and was undoubtedly, like
Dugald the arbiter, a prominent and well-known
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man. All things considered, it may be regarded
as a fact that the two old Dugalds were one and
the same person. With this Dugald, then, the
authentic history of the Macleans begins; it is
impossible to trace them farther back. It may,
however, be some comfort for them to know, that
so far as authentic pedigrees are concerned, the
Campbells, Macdonalds, Mackenzies, Macleods,
and Camerons, are no better off than they are
themselves.

It may be stated that the Rev. John Beaton,
the last seannachie of the Macleans of Duart,
agrees with the Skene MS. in deriving the Mac-
leans from Old Dugald of Scone, Erc, and Angus
Tuirmeach of Tara. His list of their ancestors
has been preserved in the Ardgour MS.

The following were the ancestors of the pro-
genitor of the Macleans :—

I. Dugald of Scone had a son named Raince
or Raing.

II. Raing had three sons, Cucatha, Cusithe,
and Cuduilig. Cucatha means dog of battle.
Cusithe apparently means dog of attack. Duilig
seems to be the genitive case of Duileach or
Duilleach. If it be, Cuduilig means dog of leaves,
or hunting dog. According to the Irish genealo-
gists, Cucatha was the ancestor of the Clan Con-
chatha in the district of Lennox ; Cusithe, of the
Clan Consithe in Fife; and Cuduilig, or Cuduilligh,
of the Macleans in Mull and its islands.

IIT1. Cuduilligh was lay abbot of Lismore in
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Argyleshire. His descendants were all known for
some time as Clann Duilligh, or the Clan Dullie.

The Rankins, or Clann Mhic Raing—children
of the son of Raing—are descended from Cu-
duilligh, and were known for a long time as the
Clan Dullie. They dropped that name and called
themselves Clann Mhic Raing, or Rankins. They
were hereditary pipers to the Macleans of Duart,
and were highly distinguished for their profes-
sional skill.

IV. Neil, son of Cuduilligh or Cudullie, had a
son named Maolsuthain.

V. Maolsuthain had a son named Macrath.

VI. Macrath had a son named Gilleoin or Gill-
eain. Gilleoin was the progenitor of the
Macleans. :

According to John Maclean of Inverscadle, the
name Gilleain is derived from gille leathann, and
means the broad-shouldered youth. According to
Lachlan Maclean, the Coll scholar and writer, it is
derived from gille leoghainn, and means the boy
or son of a lion. Both of these derivations are
utterly erroneous ; they are in direct opposition to
phonetic and historic facts. The real meaning of
gille leoghainn is servant or attendant of a lion.
But Lachlan, who knew the history of the Macleans
well, was anxious to make out that they were sons
of lions, not only in bravery, but even in name.

The Gaelic word gille means a boy, a youth, a
servant. The name John is of Hebrew origin, and
signifies one graciously given by Jehovah. There
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are three different forms of it in Gaelic, Eoin,
Seathan, and lain. Gille Eoin or Gille Sheathain
means servant of John, or a person dedicated to
serve the Apostle John and enjoy his protection.
Gille Eoin is the oldest form of the name Gillean.
It was in course of time contracted into Gill’
Eoin, or Gilleoin. Gille Sheathain was changed,
first, to Gill’ Sheathain, and then to Gilleathain.
Gilleoin is the most classical form of the name.
But this form of it is never used at the present day
except in poetic compositions, and even in works
of this kind only rarely. As ¢4 is silent in Gaelic
in the middle of words, Gilleathain is frequently
written Gilleain, or just as it is pronounced.

Gill-eath-ain or Gill-e-ain 1s a word of three
syllables. As a¢/ is silent in eath, eatl really
stands fore, and is pronounced like the long sound
of ¢ in met. In its Anglicized form Gill-e-ain is
contracted into two syllables, and becomes Gil-lean,
the accent being on the last syllable.

The Gaelic word mac means son. The Gaelic
word clann means children, and becomes clan in
English. Thus, then, Mac Gilleain, or Maclean,
means son of Gillean ; and Clann Ghilleain, or
Clan Gillean, children of Gillean. The expression
Clan Maclean should not be used ; its real meaning
is children of the son of Gillean. But the Mac-
leans are not the children of the son of Gillean ;
they are the children of Gillean himself. Maclean,
Maclaine, and Maclain are all pronounced in the
same way.



CHAPTER I1L
@The Hivst Cight Chicfs.

I. GiLLEAIN NA TUAIGHE.

GILLEAIN, or Gilleoin, was the progenitor of the
Macleans, and thus their first chief. He was the
son of Macrath, son of Maolsuthain, son of Neil,
son of Cudullie, son of Raing, son of Old Dugald
of Scone. He lived in Argyleshire, and must
have been born about the year 1210. He was a
prominent man and a distinguished warrior. He
was known as Gilleain na Tuaighe, or Gillean of
the battle-axe, a weapon which he no doubt
wielded with dexterity and power. He had three
sons, Bristi, Gillebride and Maoliosa.

Tradition relates that while Gilleain was, on a
certain occasion, hunting on Beinn Talaidh in
Mull, he was suddenly enveloped in a fog and lost
his way. He wandered about during two or three
days, and at last, utterly exhausted by hunger and
fatigue, stuck his battle-axe in the ground, near
a cranberry bush, and lay down beside it. His
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companions discovered him in this perilous posi-
tion, apparently dead, and succeeded in restoring
him to consciousness and safety. As to this tra-
dition we strongly suspect that there is no truth
in it. The probability is that it is only of recent
origin. There is no reference to it in the Ardgour
MS., and certainly notin any earlier work.

II. MAoOLIOSA.

Maoliosa, or Malise, had a son named Maol-
calum, or Malcolm. It is probable that he had also
a son named Maolmoire, or Malmory. Maol and
gille, as the first part of a name, mean servant.
Thus Maoliosa and Gilliosa, or Gillise, are the same
name, and mean servant of Jesus. Maolcalum, or
Gillecalum, means servant of Columba. Maol-
moire, or Gillemoire, means servant of Mary.

Among the men who rendered homage to Edward
I. of England in 1296 was ¢ Gillemoire Mackilyn,”
apparently Gillemoire Mac Gille-Eoin, or Gilmory
Maclean. He belonged to the county of Perth,
and was a man of some standing. As the county
of Perth included the district of Lorn, itis probable
that Gilmory lived in that district. He may, then,
have been a son of Malise.

It is necessary to bear in mind that the genealo-
gists do not profess to give the names of the chiefs
of aclan. They simply start with the last chief
known to them and trace him back through a
long line of ancestors.  Thus, though Gillemoire
Mackilyn should have been chief of the Clan

e



42 THE CLAN GILLEAN.

Gillean, if he died without issue, or if his sons died
without issue, he would not appear in the genealogy
of the Macleans.

Tradition affirms that Malise, or Gillise, fought
under Alexander III. at the battle of Largs in
1263. It also asserts that he held some lands in
Kintyre.

III. GiLLEcALUM.

Gillecalum, or Malcolm, son of Malise, married
a daughter of the Lord of Carrick, and had three
sons by her, Donald, Neil, and john Dubh. In
1296 ‘“ Malcolm McCulian en I’ isle de Kintyr,”
or Malcolm MacCulian in the Isle of Kintyre,
rendered homage to Edward I. That Malcolm
Maclean and Malcolm MacCulian were one and the
same person may be regarded as a fact. For this
belief there are several good reasons. Malcolm
Maclean was known as Malcolm Mac Gille-Eoin ;
but Mac Gill-e-Eoin would, in the hands of a
Frenchified English scribe, become readily trans-
formed into Mac Cul-i-an. Malcolm Maclean
must have been born about the year 1270, and
Malcolm MacCulian was a prominent man in
1296. According to a tradition related by Hugh
Macdonald, of Sleat, the Macleans came to
Mull from Carrick. But Carrick, or the southern
district of Ayrshire, was opposite Kintyre. Mal-
colm MacCulian had lands in Kintyre, which
in his day was classed as one of the Western
Islands. As Malcolm Maclean was married to a
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daughter of the Lord of Carrick, his wife may
have had at least a life interest in some lands in
that district. By regarding the two Malcolms as
the same person, we find a substantial foundation
for Hugh Macdonald’s traditional statement. In
1325 Malcolm Maclean’s three sons were appar-
ently living in or near Kintyre. In that year
Robert Bruce paid a visit to some of the Western
Islands. Donald Maclean, Malcolm’s eldest son,
sent a ship in the King’s service around the Mull
—evidently the Mull of Kintyre—to West Tarbert.
Neil and John; Donald’s brothers, sent some of
their men to watch the ship, while it remained at
Tarbert. -

Tradition states that Malcolm Maclean fought
under Robert Bruce at the battle of Bannockburn
in 1314, and that Bruce granted him some of the
lands which had belonged to the Macdougalls of
Lorn. It is highly probable that this tradition is
true. It is clear that Bruce and Malcolm’s sons
were on very friendly terms in 1325. Then, at
that time or shortly afterwards, the King ap-
pointed Neil, Malcolm’s second son, constable of
the castle of ‘¢ Scraburgh,” which is in all proba-
bility a misreading for Karnaburgh or Cairnburgh.
In 1329 Neil received ten pounds in part payment
for keeping the castle. If the Macleans had not
supported Bruce in his hour of need—if they had
not fought for him at Bannockburn—it is not
likely that one of them would have been placed in
charge of a royal garrison, as ‘‘ Scraburgh,” what-
ever place he meant, must have been.
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IV. IaiNy Duss.

John, son of Malcolm, was known as Iain Dubh,
or Black John. According to the MacFirbis
MS. Malcolm had three sons, Donﬂﬁd, Neil, and
John. That work tells us, first, that Donald had
two sons and, next, that Neil had two sons. Then
it makes the following statement: ‘‘ Eoin diu da
mhac maithe leis, 2 ¢.,, Lochloinn agus Each-
dhonn,” or John ‘‘diu” had two good sons, 7. e.,
Lachlan and Hector. Diu seems to be a mis-
reading for dub or dubh, black.

V. LacHAINN LUBANACH.

Lachlan, son of John Dubh, was known as
Lachainn Lubanach, or Lachlan the Crafty. He
was a man of ability, determination, and courage.

Hugh Macdonald, of Sleat, wrote a history of
the Clan Donald in 1680. His work is full of
traditions and very interesting, but by no means
trustworthy. He gives the following account of the
settlement of the Macleans in the Isle of Mull :—

¢ John Macdougall of Lorn, commonly called
John Bacach, went off to harry Carrick in Gallo-
way, the property of Robert Bruce, afterwards
King Robert. Whilst there he met with one
Gillean, son of Gillies, son of John, son of Gillies
Mér, who went with him to Lorn in quest of better
fortune. Macdougall gave him a spot of land,
called B&lichuain, in the Isle of Sael. He had
three sons : Hector, the eldest, of whom descended
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the family of Lochbuie; Lachlan, of whom de-
scended the family of Duart; and John, a natural
son, of whom descended others of the name
Maclean. Whilst Angus Og of the Isles was at
Ardtornish in the time of Lent, Macdougall of
Lorn sent Hector and Lachlan, the sons of Gillean,
as ambassadors to him. After landing they had
some conference with him about the Isle of Mull.
He refused to grant their request; but desired
Mackinnon, who was master of his household, to
use them kindly and give them their dinner.
Mackinnon caused bread and gruthim to be set
before them. The gruthim, which consists of
butter and curds mixed together, was so brittle that
it was not easy for them to take it up with their
long knives. Macdonald came along whilst they
were eating, and, seeing their condition, ordered
Mackinnon to give them some other sort of food.
Mackinnon replied that if they could not eat their
food as it was, they should put on the nibs of hens,
with which they might gather it up more easily.
This reproachful answer touched the sons of Gillean
to the quick. On the same day Macdonald left
Ardtornish in a small boat to go to Aros in Mull
to solemnize the festival of Easter. He gave
instructions to Mackinnon to follow him with his
large galley, and to take certain men with him.
When Mackinnon went to the shore, the sons of
Gillean, resolving to be avenged, called him aside,
and stabbed him to the heart. They manned the
galley with their own followers, pursued Mac-
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donald, made him their prisoner, and took him
with them to Dunstaffnage. They remained with-
out the castle. ~When Macdougall, who was at
dinner when they arrived, heard of what had taken
place, he said that he was very glad to have
Macdonald as his prisoner, but that the sons of
Gillean were very bold, and that he would through
time bridle their forwardness and insolence. One
of Macdougall’s sons, a young boy who had been
fostered by Gillean, went to meet the sons of
Gillean, and told them what his father had said
about them. They were now greatly perplexed,
but soon made up their mind. They went to
Macdonald and told him that if he would forgive
their crime in slaying Mackinnon and do them
good, they would deliver him from his present
danger, and inasmuch as he had greater power than
their former master, they would join him and go
along with him. He promised to accede to their
wishes. They took him at his word, brought him
back to his own galley, and went to the Isle of
Mull. Macdougall saw neither him nor them.
Macdonald gave fourscore marklands to Hector,
the oldest brother, and to Lachlan, the youngest,
the chamberlainship of his house. Angus Og had
a daughter who was married to Maclean by her own
inclination of yielding.”

The Ardgour MS. gives the traditional history
of Lachlan Libanach and Hector Reaganach as
it existed among the Macleans of Mull when that
work was written. Itis as follows:—¢ Lachlan
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Lubanach and Hector Reaganach, the sons of John
Dubh, are said to have gone to the house of Mac-
dougall of Lorn. They were kindly received by
him and obtained much of his favour, but had the
misfortune of awakening the jealousy of his former
favourites, who formed the design of taking away
their lives. The young men, being warned in
time, gave their enemies the slip, and went to the
house of Macdonald of the Isles. Here also
their good behaviour procured them favour, but,
as in the former case, they soon came to be hated
by the previous favourites. The first that vented
his ill-will against them was the laird of Mac-
kinnon, who spoke harshly to them upon their
return from hunting, at which they had been along
with Macdonald. They resolved to take venge-
ance upon their insulter whenever an opportunity
should offer. In the course of a short time Mac-
donald left Aros to go to the mainland, and
Mackinnon, who had orders to follow him, was
slain by the offended brothers as he was going on
board of his galley. Having despatched their
enemy, they followed Macdonald, boarded his
galley, and made a prisoner of him. They carried
him to the island of Garbh Eileach, or Garvellach,
and there received from him the most satisfactory
promises. From Garvellach they took him to
Iona, where he solemnly vowed on certain black
stones, which were deemed sacred, to grant them
all their requests and to live in perpetual friend-
ship with them. He gave them charters of lands
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in Mull. He gave his daughter to Lachlan in
marriage, made him his lieutenant-general, and
assigned to the Macleans the privilege of being
on the right wing of the army in battle.”

According to Seannachie’s History of the Mac-
leans, Lachlan Lubanach demanded of the Lord
of the Isles, first of all, full forgiveness for slaying
Mackinnon and carrying himself off as a prisoner ;
secondly, the hand of his daughter in marriage ;
thirdly, that he would use his influence with Mac-
leod to obtain one of his daughters as a wife for
Hector ; and fourthly, that he would give, as a
dowry to his own daughter, Enisker with its
islands. His fifth and last request was that the
Lord of the Isles would confer upon him the
next post of honor to himself both in peace
and war.

All the traditions about Lachlan Lubanach and
Hector Reaganach agree in affirming that they
slew Mackinnon, carried off the Lord of the Isles
as a prisoner, and compelled him to grant them
certain lands in Mull. These assertions may all
be regarded as facts. It is evident that the Sleat
historian had only a very imperfect acquaintance
with the genealogy of the early Macleans.
Lachlan and Hector ‘were not the sons of Gil-
lean ; they were the sons of John Dubh, great-
grandson of Gillean. It was not Angus Og that
was taken captive by the two Macleans, but his
son, John, first Lord of the Isles. Hugh Mac-
donald is correct in stating that Macdonald’s
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daughter was married to Maclean, or the chief of
the clan j but he is mistaken in calling her husband
Hector. It is a historic fact that she was married
to Lachlan Lubanach. The stories about the
brittle gruthim and Enisker with its islands are
clearly poetic embellishments and nothing more.
There is no ground for concluding that Lachlan
compelled the Lord of the Isles, when the latter
had the honour of sitting on the black stones, to
give him his daughter in marriage. It will be
noticed that Hugh Macdonald states that Lachlan’s
wife was married to him ¢ by her own inclination
of yielding,” or because she really wanted him.
Hector Reaganach was not married to a daughter
of Macleod of Lewis. It was lands, not wives,
that Lachlan and Hector wanted. Probably they
took it for granted that a good-looking man,
with a charter either of Duart or Lochbuie in his
pocket, could get a suitable wife any time without
much difficulty. Both of them may, indeed, have
been married men when they seized the Lord of
the Isles. It is not at all certain that the daugh-
ter of the Lord of the Isles was Lachlan
Lubanach’s first wife. We know that John Dubh
was a grown-up and active man in 1325. It is
possible, then, that his sons, Lachlan and Hector,
were both born before the year 1330. They may,
indeed, have been born before 1325.

Shortly after the death of Robert Bruce in 1329,
John Bacach received a charter of the lands of
Lorn, Duror, Glencoe, Mull, Jura, Tiree, and Coll;

7
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Macleans to deal with them as they pleased. It
is extremely difficult to believe that the Macleans
would rise at one bound to the influential position
which they occupied in Mull in 1366. The only
rational way of accounting for their influence then
is the supposition that they had been in Mull for
some time, and that they had gradually increased
in strength. Rome did not spring up in a day ;
neither did the Macleans.

Lachlan Lubanach married, in 1366, Mar‘y,
daughter of the first Lord of the Isles by his wife,
Amy Macrory. As he was related to her within
the prohibited degrees, it was necessary for him
to obtain a dispensation from the Pope, Urban V.
He was chamberlain of the household to the Lord
of the Isles, an office which became hereditary in
his family. He received three different charters
from Donald, second Lord of the Isles. The first
is a charter of the custody and constableship of the
castle of Duart, Torosay, Brolas, and other lands
in Mull ; half of the constableship of the castle of
Dunconnel in Scarba ; half of the constableship of
the castle of Dunkerd, together with the islands of
Garvellach ; certain lands in Luing and Scarba;
the upper half of Jura; lands in Morvern; and
other lands. The second is a charter of the con-
stableship and custody of the castles of Cairnburgh
and Ileburgh, together with the small castles of
Fladda and Lunga; Treshnish, Calgary, and other
lands in Mull; and the office of Fragramanach
and Armanach in the island of Iona. The third
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is a charter of the bailiery of all the lands of Tiree;
certain lands in that island; and the office of
steward of the house to the Lord of the Isles.
These three charters were granted at Ardtornish
on July 12th, 1390. They were confirmed by
King James I. They were confirmed again by
King James IV., at Glasgow, on July 13th, 1495.
Lachlan Lubanach died about 1405. He was
succeeded in Duart by his son, Hector Roy.

V1. EacHaANN RuapH NAN CATH.

Hector, sixtk chief of the Macleans, was born
probably about the year 1367. He was known as
Eachann Ruadh nan Cath, or Hector Roy of the
battles. He was a distinguished warrior, and was
one of the best swordsmen of his day. He was
chamberlain of the household to his uncle, Donald,
second Lord of the Isles. According to a poem
composed by Hector Bacach Maclean in 1651,
Hector Roy made an expedition to Ireland,
captured a fleet, and entered the town of Dublin
as a conqueror. To what extent these statements
are true, it is impossible to determine. It is likely,
however, that there was some foundation for them.
According to a tradition recorded by Seannachie in
his history of the Macleans, a celebrated Nor-
wegian came to Mull and challenged the Lord of
Duart to a duel with swords. Hector Roy met
him at Salen, defeated, and slew him. The
Norwegian was buried near the spot on which he
fel. A cairn of stones beside the sea-shore is
supposed to mark his grave.
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The famous battle of Harlaw was fought on the
24th of July, 1411. Donald, second Lord of the
Isles, had about 10,000 followers. His army was
drawn up in the cuneiform order of battle. The
men were on foot and were armed with swords,
daggers, battle-axes, bows and arrows, and wooden
shields. Donald himself commanded the main
body, which consisted of Macdonalds, the Mac-
kinnons, the Macleods of Harris, the Macleods of
Lewis, and others. Hector Roy of Duart com-
manded the right wing, and Malcolm Beag
Mackintosh the left. John Mor Tanaistear had
charge of the reserve, which was made up of
Macdonalds, Mackenzies, and Camerons. The
Earl of Mar had only a small army in comparison
with Donald’s. But the most of his men were
trained warriors, and were on horseback. They
were armed with long spears, maces, swords, and
battle-axes, and were protected by coats of mail.
The right wing was led by Sir James Scrymgeour,
Constable of Dundee, and the left wing by Sir
Alexander Ogilvy, Sheriff of Angus. Mar him-
self commanded the main body. The men on
each side were equally brave, and equally determ-
ined to stand and fight. Scrymgeour defeated
the left wing of the Highland army, while Hector
Roy defeated the left wing of the Lowland army.
Mar at the head of his mail-clad knights pene-
trated Macdonald’s centre, but was unable to rout
the dense mass before him. The battle raged
for a long time, and terminated only when the
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darkness of night closed around the combatants.
During the heat of the fight, Hector Roy of
Duart and Sir Alexander Irving of Drum met
face to face. They were both skilled swordsmen,
and were well matched in every respect. They
attacked each other with determination, and
fought on until both fell mortally wounded. Of
the Highlanders goo lay dead upon the field of
Harlaw. The most prominent of these, besides the
brave Hector Roy, were Patrick Obeolan, Lachlan
Macmillan, two or three gentlemen of the Clan
Monroe, two gentlemen of the Clan Cameron,
and a son of Macquarrie of Ulva. Of the fol-
lowers of the Earl of Mar over 500 were slain ;
among whom were Sir Alexander Ogilvy, Sir
James Scrymgeour, Sir Thomas Murray, Sir
Robert Maul, Sir William Abernethy, Sir Alex-
ander Straiton, Sir Robert Davidson, James
Lovel, Alexander Stirling, Lesley of Balquhain,
and the valiant Sir Alexander Irving. The Earl
of Mar was severely wounded. Hector Roy’s
body was carried home from the field of Harlaw
by the Macinneses and Morisons, and buried in
Iona. It is said that during several years the
Macleans of Duart and the Irvings of Drum were
in the habit of exchanging swords on the anni-
versary of the battle of Harlaw.

VII. LacHAINN BRONNACH.

Lachlan, son and successor of Hector Roy, was
known as Lachainn Bronnach, or Big-bellied
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Lachlan. He was probably about eighteen years
of age at the time of his father’s death.. He was an
intelligent, prudent, and able man. He managed
his affairs wisely and extended the influence and
power of his family very much. He was with
Alexander of the Isles in Lochaber when the latter
was attacked and defeated by James I. in 1429.
He was taken prisoner and confined along with
the Lord of the Isles in Tantallon castle. He was
not set at liberty until October, 1431. He was
consequently unable to take part in the battle of
Inverlochy.

Lachlan Bronnach had a son, named Donald,
by a daughter of Maceachern of Kingerloch. He
married, first, a daughter of John Borb Macleod of
Dunvegan, and had two sons by her, Neil and John
Garbh. He married, secondly, Janet, daughter of
Alexander Stewart, Earl of Mar, and had one son
by her, Lachlan Og, who, in accordance with the
terms of the marriage contract between his father
and mother, succeeded his father in Duart. As it
is generally supposed that Mar's daughter was
Lachlan Bronnach’s first wife, it is necessary to
produce some of the facts which show that such
was not the case.

In February, 1443, we find as witnesses to a
charter, Lachlan, Lord of Duart, and John, his
son, Lord of Coll; in August, 1449, Lachlan,
Lord of Duart, and John, his son, Lord of Coll;
in April, 1463, Lachlan, Lord of Duart, Lachlan,
his son and heir, and Ewen, son of Donald of

N4

0



LAcHLAN BRONNACH. 57

Ardgour; in April, 1467, Lachlan, Lord of Duart,
and Lachlan Og, Master of Duart; in November,
1467, Lachlan, Lord of Duart, Lachlan Og,
chamberlain of the household to the Lord of the
Isles, and Ewen, son of Donald of Ardgour; in
June, 1469, Lachlan, Lord of Duart, Lachlan Og,
Master of Duart, and John of Coll, Lachlan’s
son ; and in 1472, Lachlan Og, Master of Duart,
and Ewen of Ardgour. As John Garbh witnessed
one charter in 1443 and another in 1449, and as
Lachlan Og witnessed a charter for the first time
only in 1463, ic is clear that John Garbh must
have been a good deal older than Lachlan Og.

According to the Exchequer Rolls, the half of
Bonnach and Bonnachare was, in 1458, granted for
life to Janet Stewart, wife of Lachlan Maclean.
As Janet Stewart was the Earl of Mar’'s daughter,
and as she was Lachlan Bronnach’s wife in 1458,
it is beyond all dispute that she was Lachlan’s
second wife, and that consequently Lachlan Og,
his son by her, was the youngest of his sons.

Lachlan Bronnach acted with wisdom, both for
himself and his family, in appointing Lachlan Og
heir to Duart and the chiefship of the Clan. By
this act he secured the friendship of the Earl of
Mar and of the King as well ; both of whom in
all probability used their influence to obtain for
him the lands of Coll, and others. It is probable
that Lachlan’s marriage with Mar’s daughter took
place about the end of 1431. He died some time
after 1472. He was Lord of Duart over sixty
years. 8






"CHAPTER 1V.

FHector Odhar and Lachlan Cattanach.

I’X. EacHaNN ODHAR.

Hector OpHAR, or Hector the Swarthy, com-
manded the Macleans at the long and sanguinary
sea-fight of Bloody Bay, in Mull, which was
fought about the year 1484. As Maclean of
Ardgour was sailing up through the sound of
Mull, he noticed Angus Og’s fleet, which had just
rounded the point of Ardnamurchan. Ardgour
at once displayed his colours, and thus showed that
he was ready for the contest. Angus Og con-
cluded that the defiant galley in front of him was
that of Hector Odhar and steered directly towards
it. Hector Odhar, seeing his kinsman in danger,
hastened to his relief. He was accompanied by
the Macleods of Harris, and the Macneils of
Barra. In the course of a few minutes the en-
gagement became general. The result of the fight
was that the supporters of the Lord of the Isles
were defeated. Hector Odhar and Macleod of
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Harris were taken prisoners. The'son and heir
of Torquil Macleod of Lewis—who commanded
the Macleods of that island—was wounded by
two arrows, and died a few days after the battle.
Macneil of Barra fled towards Coll, and succeeded
in making his escape, though pursued by three
galleys.

John, the last Lord of the Isles, was deprived of
his estates in May, 1494. The Macleans were
now, in the eyes of the law, landless; but they
did not remain in that position very long. They
tendered their submission to James IV., and
received charters from him of all the lands which
they had formerly held under the Lords of the
Isles. They were now an independent clan; but
their independence was really of no use to them.

In 1496, Hector Odhar, John Mac Ian of
Ardnamurchan, Allan Mac Rory of Moydart,
Ewen Mac Allan of Lochiel, and Donald Mac
Angus of Keppoch, appeared before the Lords of
Council in Edinburgh and bound themselves to the
Earl of Argyll, in behalf of the King, under a
penalty of five hundred pounds each, to refrain
from injuring or molesting one another. The
Council had a good object in view ; but to what
extent they succeeded in attaining it we have no
means of learning. It was certainly a difficult
matter to keep the men with whom they had to deal
in thorough order. Probably, it would require a
good tyrant to manage them properly. We know
that there was a bitter feud between Hector Odhar
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and Allan Mac Rory, but we can give no particu-
lars respecting it. It may be taken for granted,
however, that the one did as much injury to the
tenants of the other as he possibly could.

Hector Odhar had a natural son named Lachlan,
who was brought up among the Clan Chattan, and
who in consequence of that fact was known as
Lachainn Catanach, or Lachlan of the Clan Chattan
country. According to tradition Lachlan’s mother
was a daughter of the chief of the Mackintoshes.
On the 8th of October, 1496, Lachlan was legiti-
mated. On the same day his father resigned the
whole of his estates to him. Lachlan was now
legally Lord of Duart.

X. LacHainNn CATANACH.

In the summer of 1498, King James renewed
his visits to the Western Highlands. On this
occasion he held court at his new castle of Kil-
kerran in South Kintyre. Alexander Macleod of
Dunvegan, known as Alasdair Crotach, Torquil
Macleod of Lewis, and other land-owners, paid
homage to him as their sovereign. He remained
a long time at Kilkerran, and resolved, apparently
before he left, to abandon his conciliatory policy
towards the Islanders. At any rate, shortly after
his return to Edinburgh he revoked all the charters
which he had granted to those who had been
vassals of the Lord of the Isles. Whoever the
instigators of this harsh and unwise policy may
have been, the men who reaped the greatest benefits
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from it were Archibald, second Earl of Argyll,
Alexander, son and heir of the Earl of Huntly,
John Mac Ian of Ardnamurchan, and Duncan
Stewart of Appin. James returned to the West
Highlands in April, 1499, and held court at
Tarbert Castle. He gave Archibald, Earl of
Argyll, a commission of lieutenancy over the
lordship of the Isles, and appointed him keeper
of the castle of Tarbert and bailie of the lands of
Knapdale. He also empowered him to let on
lease for three years the whole of the lordship of
the Isles, except Kintyre and Islay. He gave
lands to Alexander, son and heir of the Earl of
Huntly, in Lochaber, and lands to Mac Ian of
Ardnamurchan in Islay. Upon Duncan Stewart
of Appin he bestowed the districts of Duror and
Glencoe. These tyrannical proceedings alarmed
the Islanders, and led them to rebel against the.
Government. In 1501 the Macdonalds of Glencoe
delivered Donald Dubh, son and heir of Angus
Og, from Inchconnell, where he was kept a prisoner
by his uncle, Archibald of Argyll. Donald fled
to Lewis, and was taken under the protection of
Torquil Macleod, who was married to Catherine,
daughter of the first Earl of Argyll and sister of
Donald’s mother. Lachlan Cattanach of Duart,
Ewen Mac Allan of Lochiel, John Maclean of
Lochbuie, Gilleonan Macneil of Barra, Dunslaff
Macquarrie of Ulva, Donald Mac Ranald Ban of
Largie, and others, joined Torquil of Lewis in
proclaiming Donald Dubh Lord of the Isles. It



LacHLAN CATTANACH. 63

seems, however, that the confederates committed
no acts of hostility against the Government until
1503. At the end of that year they invaded
Badenoch, plundered the country, and laid it waste
with fire and sword. They had two reasons for
beginning the war in that district; the first was that
it belonged to the Earl of Huntly, and the second,
that the Clan Chattan of Badenoch were assisting
Huntly in his attempt to bring the inhabitants of
Lochaber under subjection.

King James put forth the most active efforts to
break up the confederacy and crush the rebellion.
He commanded Torquil Macleod of Lewis, in
1452, to deliver up Donald Dubh to him. Torquil
refused, and was declared a rebel. His lands were
at the same time confiscated. In 1503, or early in
1504, Lachlan Cattanach of Duart and Ewen
Mac Allan of Lochiel were declared traitors, and
deprived of their estates, so far as the law of the
land could deprive them of them. Immediately
afterwards the Government sent letters to Torquil
Macleod of Lewis, Mac Ian of Ardnamurchan, Mac-
lean of Lochbuie, Macleod of Harris, Ranald Mac
Allan of Moydart, Macneil of Barra, Mackinnon
of Strath, and Macquarrie of Ulva, offering, if
they should assist in bringing Lachlan Cattanach
and Ewen of Lochiel to justice, to give them half
the estates of these chiefs. As the mean and
mischievous offer thus made had no effect, the
Government resolved to send two armies to the
Western Highlands in the spring of 1504. The
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one was led by the Earl of Huntly, the Earl of
Crawford, and Lord Lovat; and the other by the
Earl Marshall and the Earl of Argyll. A few
months afterwards the Earl of Arran was also sent
with a military force against the Islanders. At
the same time a fleet, commanded by Sir Andrew
Wood and Robert Barton, was despatched to the
Isle of Mull, with the result that the strong fortress
of Cairnburgh was captured. In the spring of 1505
the Earl of Huntly invaded Ross-shire and made
himself master of the castles of Strome and Ellan-
donan. At the same time King James led an
army in person into Argyleshire. He also sent a
fleet under the command of John Barton to the
islands. The presence of the King, and of the
forces at his command, had the desired effect.
Lachlan Cattanach wisely gave up the contest and
cast himself upon the mercy of his sovereign. As
the Macneils of Barra and the Macquarries of
Ulva had followed the banner of Maclean of Duart
since the forfeiture of the last Lord of the Isles, the
submission of Lachlan Cattanach included also
that of Macneil and Macquarrie. John Maclean
of Lochbuie, Macdonald of Largie, and Ewen
Mac Allan of Lochiel followed the example set by
the Lord of Duart, and likewise surrendered to the
King. Donald Dubh’s first rebellion was now
over. Torquil of Lewis refused to surrender him
to the Government, but handed him over to Lach-
lan Cattanach, who delivered him to the King.
Donald wa$ again placed in confinement.
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On May 21st, 1505, Lachlan Cattanach received
a full remission for his past misdeeds. On January
23rd, 1506, he was commanded not to intromit
with the kirk rents pertaining to the Bishop of
the Isles. He was also instructed to help the
Bishop in gathering his rents. On January 2nd,
1508, he received permission to sell the lands of
Carrequhoul, Auchadalyn, and others, in the lord-
ship of Badenoch, to Alexander, Earl of Huntly.
At the same time Ranald Mac Allan of Moydart,
John Maclean of Lochbuie, and himself were
ordered not to molest Agnes Maclean, prioress of
Iona, or the convent in that island. On the 8th
of April, 1510, Duncan Stewart, of Appin, ob-
tained a charter of appraising over the lands and
castle of Duart for 4,500 marks, due to him by
Lachlan Cattanach, the latter having power to
redeem his property within seven years. In April,
1510, Lachlan received a letter of safe conduct for
himself, his kinsmen, and servants, while visiting
the King at Stirling, the letter to be of force during
forty days. It is probable that Lachlan Cattanach
was forced to part with his lands in Badenoch to
pay the Earl of Huntly for the injuries which he
had inflicted upon the Earl's tenants in 1502. It
is also probable, indeed almost certain, that he
plundered some of Duncan Stewart’s lands about
the same time, and that he was obliged to pay
Duncan for his depredations. It is evident that
Lachlan had no conscientious scruples about
putting some of the Bishop’s rents into his own

o
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pockets, or seizing the lands which belonged to the
monastery of Iona. He was not the only man,
however, who was guilty of covetousness in action
in these respects.

In 1513, James IV. resolved to invade England.
He crossed the border on the 22nd of August at
the head of the largest army that any Scottish
king had ever yet commanded. He captured Nor-
ham Castle and the fortresses of Wark, Etal, and
Ford in a short time. Instead, however, of prose-
cuting the war with vigour, he remained at Ford
Castle for quite a long time, either to keep com-
pany with Lady Heron, whose husband was a
prisoner in his hands, or else to serve the flesh and
the Devil. Thisattractive woman was thoroughly
true to her country, and faithfully communicated
full information with respect to the purposes and
movements of her royal slave to his enemies. In
consequence of his delay at Ford Castle, James had
only about 30,000 followers when he pitched his
camp on Flodden Hill on the 6th of September.
He was a thoroughly trained fighter and a brave
man ; but his stubbornness, vanity, absurd notions
of chivalry, and lack of skill as a general, utterly
unfitted him for the position of commander-in-
chief of an army. When Lord Patrick Lindsay,
a warrior of experience and sense,advised that the
King should retire from the army for the safety of
his person, James replied in a rage that when he
would return to Scotland he would hang Lindsay
over his own gate. When the aged Earl of
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Angus, Archibald Bell-the-Cat, warned him against
making a rash attack upon the English, he scorn-
fully and brutally replied, *‘*Angus, if you are
afraid you may go home.”

The Earl of Surrey, afterwards first Duke of
Norfolk, hastened with an army of 31,000 men to
meet King James. On the gth of September he
crossed the river Till and took upa position be-
tween the Scots and their country. James could
easily have attacked him while crossing the river,
but did nothing of the kind. When he saw that
the English had crossed it, he could have remained
in the strong position which he occupied, at least
for a few days. Instead of doing this, however,
he descended to the level plain to meet his foe.
The right wing of the Scottish army consisted of
Campbells, Macleans, Mackenzies, Macdonalds,
and other clans, and was commanded by Archibald
Campbell, second Earl of Argyll, and Matthew
Stewart, second Earl of Lennox. The centre was
commanded by the King in person, and the left
wing by the Earls of Huntly and Home. The left
wing of the English army was led by Sir Edward
Stanley ; the centre, by Surrey in person ; and the
right wing, by Sir Edmund Howard and Lord
Thomas Howard, Surrey’s sons. The Earl of
Bothwell had charge of the Scottish reserve, and
Lord Dacre of the English reserve. Huntly and
Home defeated Edmund Howard ; while Thomas
Howard, assisted by Lord Dacre and his cavalry,
defeated Crawford and Montrose. King James,
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who had the best armed of the Scottish troops
under his command, was driving back the Earl of
Surrey, and throwing his squadrons into confusion.
At this juncture Thomas Howard and Lord Dacre
attacked his flank, but were kept in check by the
Earl of Bothwell and the Scottish reserve. Stan-
ley routed the division under Argyll and Lennox
with great slaughter. He was now at liberty to
make an attack upon the rear of the Scottish
army. This attack decided the fate of the day,
and also of King James and the brave men who
fought around him ; the Scots were defeated and
driven back to their own country.

King James and about 10,000 of his followers
were slain at Flodden; the English lost about
7,000. Among the prominent men who fell with
James were the Earls of Crawford, Montrose,
Lennox, Argyll, Bothwell, Caithness, Rothes, and
Cassilis ; Hector Odhar, chief of the Clan Gillean;
Sir Duncan Campbell of Glenorchy ; Sir William
Gordon of Gight; George and William Douglas,
sons of the Earl of Angus; Sir John Sommerville
of Cambusnethan ; and Andrew Stewart, Bishop
of Caithness. It is said that two hundred gentle-
men of the name of Douglas lay dead upon the field
of battle, and that of the followers of the Earl of
Caithness only one man ever returned home. Itis
affirmed by some writers that the Earl of Huntly
fled from the field after the first charge, and that
Lord Home and his followers began to collect all
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the plunder they could find. Whether these
charges be true or false, Huntly and Home re-
turned to Scotland.

Hector Odhar was a born fighter, an experienced
commander, and a highly popular chief. He
seems, however, to have been rather too fond of
disturbance and war. At all events, he was known
as Eachann Odhar nan Imreasan, or Hector Odhar
of the strifes. He was about fifty-eight years of
age at the time of his death.

A few weeks after the battle of Flodden, Lach-
lan Cattanach—-who was now chief of the Clan
Gillean—Malcolm Macleod of Lewis, Alexander
Macleod of Harris, Alexander Macdonald of Islay,
John Maclean of Lochbuie, Wiland Chisholm of
Comar, and Alexander Macdonald of Glengarry
proclaimed Sir Donald of Lochalsh Lord of the
Isles, and raised the standard of rebellion against
the Government. As Lachlan Cattanach was
followed, not only by the occupants of his own
estates, but also by the Macleans of Ardgour, the
Macneils of Barra, the Mackinnons, and the Mac-
quarries, he was by far the most powerful of Sir
Donald’s supporters. He was also ably assisted
by his paternal uncle, Donald, who was a warrior
of the same stamp as the brave Hector Odhar.
In. November, 1513, Sir Donald of ILochalsh,
or Domhnall Gallda, opened the campaign by
invading Glenurchart. He was accompanied by
his own immediate followers, the Chisholms of
Strathglass, and the Macdonalds of Glengarry.
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He seized the castle of Urchart and plundered all
the lands near it. About the same time Lachlan
Cattanach and Alexander Macleod of Dunvegan
besieged and captured the royal garrisons of Cairn-
burgh and Dunskaich.

On the breaking out of the rebellion, Colin,
third Earl of Argyll, was ordered to proceed
against Lachlan Cattanach and those who sup-
ported him, while Mackenzie of Kintail and
Munro of Foulis were instructed to preserve order
and peace in Western Ross. At the same time
Ewen Mac Allan of Lochiel and William Mac-
kintosh, captain of the Clan Chattan, were
guardians of Lochaber. Earlyin 1515 John Mac
Ian of Ardnamurchan was commissioned to treat
with the less violent of the rebels, and to promise
them forgiveness for their crimes on condition of
obeying the Government for the future and
making restitution to those whose lands had been
plundered by them. The rebellion now speedily
collapsed. On the 23rd of August, we find a
respite granted to Sir Donald of Lochalsh to
enable him to go to Edinburgh and return in
safety. While in Edinburgh he was reconciled to
John, Duke of Albany, Regent of the kingdom,
and pardoned for his rebellious acts. On the 6th
of September, 1515, Albany granted a respite to
Lachlan Cattanach and Macleod of Dunvegan for
all their treasonable deeds, the respite to continue
in force until the first day of January. On the 6th
of January, 1516, Lachlan and Macleod, together
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with their kinsmen and friends to the number
of one hundred persons, received a respite which
was to last until the 15th day of March. They had
permission to visit Edinburgh or any other place
in the kingdom on lawful business, within that
period. On the 3oth of March, Sir Donald of
Lochalsh came under obligation to the Lords of
Council to make redress for all the slaughter and
depredations committed by himself or Lachlan
Maclean of Duart, and their kinsmen, friends, -
and assistants, against John Mac Ian of Ardna-
murchan and his people. Itisthusevident that the
Macleans had taken partin plundering expeditions
to Ardnamurchan, and that they had been insti-
gated to do so by Sir Donald. They had no
quarrel of their own with John Mac lan.

About the beginning of the year 1517 the Knight
of Lochalsh was again in open rebellion against
the Government. He succeeded in persuading
Lachlan Cattanach, Malcolm Macleod of Lewis,
Alexander Macleod of Harris, John of Lochbuie,
and Alexander Macdonald of Islay that he had
been appointed lieutenant of the Isles by the
Duke of Albany. Having procured the support
of these restless leaders, he invaded Ardnamurchan
at the head of a large body of men and took
possession of the castle of Mingarry. The Gov-
ernment sent him a peremptory order to withdraw
from that district at once and deliver up the castle
to its rightful owner. Instead of complying with
this order, he razed the castle to the ground and
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ravaged the whole country with fire and sword.
The Macleans and the Macleods of Harris had by
this time found out that Sir Donald had deceived
them. They also clearly saw that he was playing
the part of a madman, and that he was leading
himself and his followers to utter ruin. The result
was that they withdrew from all connection with
him, and joined the Earl of Argyll in opposing
him. Lachlan Cattanach and Macleod of Harris
resolved to apprehend him; but as he had dis-
covered their purpose, he succeeded in making his
escape. They captured his two brothers, however,
and sent them as prisoners to Edinburgh.

The Earl of Argyll, Lachlan of Duart, John of
Lochbuie, and Macleod of Harris sent petitions
to the Regent and Lords of Council with reference
to the rebellion, and making certain requests for
themselves. These petitions were considered and
acted upon in March, 1517. The Earl of Argyll
was appointed lieutenant of the Isles and the
adjacent mainland, except the Isles of Bute and
Arran and those parts of Lochaber which belonged
to Huntly, Mackintosh, or Lochiel. He was at
the same time empowered to promise remission for
their offences, and the restitution of their lands, to
all who should submit to him, except Sir Donald of
Lochalsh and the Macdonalds who had supported
him. He was also commissioned to pursue the
rebels with fire and sword. On the 8th of March
Lachlan of Duart received a tack for eleven
years of all the lands which had formerly belonged
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to him in Mull and Morvern. On the 10th, he
was empowered to raise and gather all the tenants
who had obeyed him in the time of the late King,
for the weal of the kingdom and his own just
quarrels, but not for the purpose of fighting against
the King, the Regent, or the Earl of Argyll, the
King’s lieutenant. On the 12th, Lachlan, Donald
Maclean, his uncle, Gilleonan Macneil of Barra,
Neil Mackinnon of Mishnish, Lachlan Mac Ewen
of Ardgour, and their kinsmen and servants, re-
ceived a full remission for all the illegal acts
committed by them before that date. On the 14th
Lachlan received a gift of the rents of the lands of
Tiree, and was appointed collector of the King’s
dues south of Ardnamurchan, except from the lands
which belonged to John Mac Ian of Ardnamurchan.
Macleod of Dunvegan and Maclean of Lochbuie
were pardoned and. allowed to retain possession of
their estates.

In his petition to the Lords of Council, Lachlan
Cattanach expressed a desire to have the two
brothers of Sir Donald of Lochalsh executed for
their crimes. It is impossible to believe for a single
moment that Lachlan really wished to have these
young men punished; he could have no ill-will
against them, and he could gain nothing by their
death. It may be taken for granted, then, that it
was owing to the influence of the Earl of Argyll,
or some other person who was anxious to see the
power of the Macdonalds utterly destroyed, that
the horrible request to have Sir Donald’s brothers

10
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put to death appeared in Lachlan’s petition.
When the request was considered by the Lords of
Council, Huntly, Lennox, Drummond, Ogilvy,
Balwearie, and Ker voted in favour of leaving the
fate of Sir Donald’s brothers to the decision of
the Regent; while Argyll, Cassilis, Erskine,
Borthwick, Avondale, Lees, Kincavil, and Otter-
burn voted in favour of having them dealt with
according to their demerits. The desire of the
majority was carried into effect, and the young
men accordingly put to death. When we con-
sider the way in which the Earl of Argyll, and
Cassilis and Erskine, who were married to his
sisters, voted, we can scarcely have any doubt
respecting the authorship of that part of Lachlan
Cattanach’s petition which asked for the execution
of Lochalsh’s brothers.

While Lachlan of Duart was in Edinburgh in
March, 1517, he promised under oath in presence
of the Lords of Council that he would be true to
the King, to the Regent, and the realm ; that he
would cause the holy kirk to be answered and
obeyed within his bounds; that he would assist,
supply, and help the Earl of Argyll, lieutenant of
the Isles, in governing and maintaining good rule
in the islands and districts over which he had
charge ; and, finally, that as far as it was possible
for him to do so, he would keep peace and ad-
minister justice among the King’s lieges. We have
reason to believe that he acted in accordance with
these promises.
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In 1523 Lachlan Cattanach, having obtained a
letter of safe conduct from the Government, paid
a visit to Edinburgh. While asleep in his bed at
night, Sir John Campbell of Calder and a number
of his followers entered his room and assassinated
him. He was about forty-eight years of age.

TRADITIONAL HISTORY OF LACHLAN CATTANACH.

The first tradition respecting Lachlan Cattanach
has reference to his early life. Seannachie tells us
that while he was still quite young, and living
among his motier’s people, he acted in such a
wicked and cruel manner on two different occasions
that he narrowly escaped being put to death by
persons whom he had grossly injured.—It is certain
that Seannachie did not find this story in any old
manuscript or any old work of any kind. There
is no ground whatever for believing it to be true.
We suspect that it is not true—that it is simply a
late invention.

The second tradition with regard to Lachlan
Cattanach refers to his election to the chiefship of
the clan. This tradition also makes its appearance
in print for the first time in Seannachie’s work.
That writer informs us that when Lachlan came
to Mull the leading men among the Macleans held
a council to consider what to do with him. Some
were in favour of excluding him from the succession
to the chiefship, on the ground of his depravity
and wicked conduct. The majority, however,
entertaining strong hopes that time would improve
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his disposition and render his conduct somewhat
tolerable, voted in his favour. Consequently, he
was acknowledged as heir and successor to his
father.—This tradition is no doubt founded upon
facts. Seannachie, however, does not give the
facts. But we have no reason to charge him with
suppressing them ; it is tolerably certain that he
did not know them.

That there were men among the Macleans—and
probably a large number—who wished to exclude
Lachlan from the chiefship of the clan may be
regarded as a fact. It was not his wickedness,
however, but his being a natural son, that consti-
tuted the ground of their opposition to him. In
1496 his father procured an act of legitimation for
him, and immediately afterwards gave over the
estates to him. His opponents were now under
the necessity of accepting the situation in which
they were placed and making the best of it. The
fact that, in spite of his illegitimacy, the majority
of the Macleans were willing to accept him as
their chief, clearly shows that Lachlan could not
have been such a notoriously wicked wretch as is
generally supposed.

The third tradition with regard to Lachlan
Cattanach is well known to everyone. It refers
to his treatment of his wife, Elizabeth Campbell.
The oldest version of it is in a Campbell
manuscript written in 1779. According to this
manuscript, Lachlan placed his wife on a bare rock
in the sea in the full expectation that she would be
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overwhelmed and drowned by the incoming tide.
A person who happened to be passing by in a boat
heard her cries, delivered her from her perilous
position, and conveyed her to her friends. As
soon as the men who had placed her on the rock
returned to Duart Castle, they kindled a large fire
on the middle of the hall floor, and formed them-
selves into a circle around it. Then they seized
John, second son of Colin, third Earl of Argyll,
stripped him naked, and placed him between them-
selves and the fire. He was only three or four
years of age, and had been living with his aunt,
Lachlan Cattanach’s wife. His cruel tormentors
kept rubbing his skin with a hot roasted apple,
and compelled him to run around between them-
selves and the fire. His nurse rushed into the
hall, between the legs of Macgillivray of Glen-
cannir, snatched up the boy, and ran to the shore
with him, where she accidentally found a boat, in
which she was carried to a place of safety. Owing
to the treatment which little John Campbell had
received at the hands of the ferocious Macleans,
there were blue marks on his body ever afterwards.
In consequence of this fact he was called Iain
Gorm, or Blue John. He was the progenitor of
the Campbells of Lochnell. Macgillivray was
more humane than the Macleans, and consequently
parted hislegs for the express purpose of allowing
the nurse to have access to the child. When Sir
John Calder heard of the barbarous manner in
which his sister and nephew had been treated, he
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resolved to slay Lachlan Cattanach'as soon as he
should have an opportunity of doing so. Some
time afterwards he met Lachlan in Edinburgh and
thrust his sword, scabbard and all, through his
body.

If the men who placed Duart’s wife on the rock
acted, on their return, towards a child of three or
four years of age in the manner described in the
Campbell manuscript of 1779, it is quite clear that
they must have been as drunk as any men who could
keep on their feet before a fire, or anywhere else,
could possibly be. We do not wonder that the
nurse found an opening in the circle. The wonder
is that there was only one gap in it, and that the
little Campbell boy was the only person scorched
by the fire. The Macdonalds of Sleat had three
chieftains in whose names the word gorm appears,
Donald Gorm, Donald Gorm Mor, and Donald
Gorm Og. Were these chieftains also men who
had been tattooed by apple juice? The general
belief is that they were handsome blue-eyed men.
Is it not possible, then, that John Gorm of Loch-
nell was likewise a handsome man, and that he had
blue eyes? The Campbells were not Iberians. It
is probable that Lachlan Cattanach was as good a
swordsman as Campbell of Calder. Is it reason-
able, then, to believe that Calder did not think it
worth while to unsheathe his sword to attack
Lachlan? Among the State Papers of England
there is a letter which was written to Henry VIil.
by a number of Highland chiefs and chieftains
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in 1545. In that letter the following sentence
occurs :—*‘¢ The Lord Maclean’s father was cruelly
murdered under trust in his bed in the town of
Edinburgh by Sir John Campbell of Calder, brother
to the Earl of Argyll.” According to this state-
ment—which is undoubtedly true—Calder was not
quite so chivalrous and valiant a hero as the writer
of the manuscript of 1779 would have us believe.

According to the Pennycross MS., Lachlan
Cattanach’s wife tried to persuade her husband to
make over the Duart estates to her brother, John
of Calder. When she found that he would not
take her advice, she attempted to poison him.
Lachlan, then, placed her on the rock, which has
been ever since known as the Lady’s Rock, to
suffer for her wickedness and murderous intentions.
According to another Maclean version of the story,
Argyll’'s daughter was in love with another man,
and was unwilling to marry Lachlan Cattanach.
At last, however, urged on by the hope that she
could exert an influence over him which would be
favourable to the interests of her father’s family,
she consented to become his wife. She would not,
however, part with her lover. She had him dis-
guised as a monk and passed him off as her
confessor. When Lachlan found out who his
wife’s confessor really was, he was greatly enraged,
and upbraided his wife for her infidelity. This
was the beginning of their quarrel. Another
thing which turned him against his wife was the
fact that she was constantly plotting against him,
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and trying to get his estates alienated from the
Macleans and made over to her own people.
There was also a third source of trouble. While
Lachlan’s wife would be on some occasions very
pleasant, she would be on other occasions ex-
ceedingly sulky and refuse to sleep with him.
Lachlan’s foster-brothers were deeply grieved on
account of his domestic infelicity, and resolved to
put an end to it. So, on a certain day, Lachlan
being away from home, they took his wife out to
the Lady's Rock, and left her there to repent of
her sins and die.—There is no ground for think-
ing that Lachlan’s wife tried to poison her hus-
band. The story about the lover disguised as a
monk is evidently a myth.

Seannachie informs us that Lachlan Cattanach
fell desperately in love with a daughter of Maclean
of Treshnish, and that in order to be able to marry
her he resolved to get rid of his wife, whom he
disliked and treated with brutal cruelty. On a
certain day he was in excellent humour,and showed
every possible attention to his wife. In theevening
he asked her to go with him on an excursion on
the water near the castle. His galley was manned
by a few persons to whom he had communicated
his nefarious purpose. He placed his wife on a
rock which has been ever since known as the Lady’s
Rock, and left her there to perish. As soon as
he returned, one of those who had been with him
reported the state of matters to some of Lachlan’s
best friends. These men immediately despatched
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a boat to the Lady’s Rock, took the doomed woman
on board, and went with her to Lorn. Lachlan,
not knowing that his wife had been rescued, pre-
tended that she had died suddenly. He filled an
empty coffin with something or other, and went to
Inverary to have it buried there. The Campbells
met him at Glenara, and professed to be as deeply
grieved over the sudden death of his wife as him-
self. When the funeral party arrived at Inverary,
Lachlan was invited by the Earl of Argyll to go
in to the castle with him to partake of some
refreshment. When he entered the dining-hall he
found his wife sitting at the head of the table, and
ready to entertain him.

Lachlan Cattanach was by no means a fool ; he
was a man of both ability and sense. It is pretty
certain, then, that if he intended to drown his wife
he would not accompany her to the rock. As he
would not wish to be blamed for her death he would
stay at home and leave others to put her out of the
way. The supposition that he went to Inverary
with a bodyless coffin is outrageously absurd.
What would he have done if the Campbells had
desired to see the remains? But even if his wife
were dead and her body in a coffin, why should
he take the coffin to Inverary? The Macleans
buried their dead in Iona. If, then, there was a
mock funeral, there was a mock burial, and it must
have taken place in Mull. Seannachie’s story
about the funeral procession to Inverary is beyond
all doubt absolutely false. He had no foundation

1
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for it except the poetic fancies of ‘Joanna Baillie
and Thomas Campbell. There is no reference to
it in the Campbell manuscript of 1779.

According to ¢ The House of Argyll and the
Collateral Branches of the Clan Campbell '—a
work published in 1871—Lachlan Cattanach’s wife
was delivered from her perilous position by her
foster-father, Dugald Campbell of Corranmore,
who happened to be on his way to pay her a visit.
John F. Campbell of Islay tells us that Lachlan’s
wife was taken off the rock by her second brother,
Archibald of Skipnish. He also states that after
the death of Lachlan she was married to Archibald
Campbell of Achinbreck, and had a son named
John by him.

While the traditions about Lachlan Cattanach
and his wife contain several absurd and false state-
ments, they may be true with regard to the main
fact. At any rate they all agree in asserting that
Lachlan’s wife was actually placed on the Lady’s
Rock.

Colin, first Earl of Argyll, was married about
the year 1457, or according to John F. Campbell
of Islay, about 1460. He had a large family.
Archibald, his son and successor, may not have
been his eldest child. It is probable, however,
that Archibald was married about 1485. He had
four sons and six daughters. Elizabeth, the
youngest of his daughters, may have been born in
1497 ; it is certain that she was not born much
earlier. Lachlan Cattanach got into serious diffi-
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culties, early in 1517, by joining Sir Donald of
Lochalsh, or Domhnall Gallda, in his mad projects.
He stood in great need of Argyll's assistance, to
interfere with the Government in his behalf. But
Argyll needed Lachlan’s assistance. If he could
get the Macleans to support him, or at least to
remain neutral, it would be much easier for him to
crush the Macdonalds and get possession of their
lands. That Argyll and Lachlan Cattanach were
on very friendly terms in March, 1517, is certain.
If, then, Lachlan happened to be in need of a wife
at that time, it would be only natural and proper
that Argyll should give him his sister in marriage.
She might help to keep her husband on the right
track, and might also have a son who would in
course of time become Lord of Duart. In view,
then, of the friendly terms on which Argyll and
Lachlan Cattanach stood towards each other in
March, 1517, we are strongly of opinion that the
marriage contract between Lachlan and Argyll's
sister must have been drawn up about that time.
But ‘“The House of Argyll and the Collateral
Branches of the Clan Campbell” puts the date of
the marriage beyond all doubt ; it plainly tells us
as a historic fact that it took place in 1517.

The evidence brought forward to prove that
Lachlan Cattanach placed his wife on the Lady’s
Rock to drown her, requires full and careful con-
sideration.

We are told, in the first place, that Lachlan was
a monster of iniquity, and that he would therefore
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murder his wife or any one else to serve his own
ends. How do we know that he was a monster of
iniquity ? It is true that Seannachie in his history
of the Macleans states that Lachlan was ‘“a
worthless chief,” that his violence of temper and
neglected education led to acts of ¢‘ the most savage
cruelty,” and that ‘‘he did not even possess the
negative quality of being a brave tyrant.”” Where
did Seannachie get his information? Itis certain
that he did not find it in old manuscripts or in
official documents. All known facts go to show
that Lachlan Cattanach was just as good a man as
the other chiefs of his day, that he was of a cool
temper, that he was kind to his followers, and that
he was a warlike and brave man. It is true that
he could not sign his name; it does not follow,
however, that his education had been neglected.
He had certainly the knowledge and training
deemed necessary for his position. Seannachie
had no ground whatever for his charges against
him. That he had heard some bad stories about
him, we admit. He had no right, however, to
convert these stories into historic facts, and publish
them as such. So far as known, Lachlan Cattanach
never murdered any one. It is utterly unreason-
able, then, to believe, without clear proof, that he
had murderous intentions towards his wife.

We are told, in the second place, that Lachlan
Cattanach had very strong motives for purposing
to murder his wife. It is said that he disliked her
and wanted to get rid of her; that he had no
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children, and that, like Napoleon, he was anxious
to have an heir; and that he was passionately
in love with Treshnish’s daughter and desired to
marry her.

It is quite possible that Lachlan Cattanach dis-
liked his wife, that he could not honestly pray for
long life and prosperity to her, and that he could
wish to see her in the grave. It does not follow,
however, that feelings of this kind would lead him
to place her on the Lady’s Rock to be drowned.
The body might float ashore and his crime be
discovered.” Ifit should be found out that he had
murdered his wife, the best men among his own
followers would turn against him, while the Earl
of Argyll would become his bitterest enemy. It
may be safely affirmed that mere dislike to his wife
could never tempt Lachlan to murder her. The
supposition that Lachlan Cattanach was extremely
anxious to have an heir, is preposterous in the ex-
treme. When he married Elizabeth Campbell in
1517, he had two sons who were nearly grown-up
men, Hector Mor and Ailein nan Sop. The story
about his falling violently in love with Treshnish’s
daughter, after his marriage with Elizabeth Camp-
bell, is entirely false. It is admitted both by the
Macleans and the Campbells—even by Seannachie
himself—that Treshnish’s daughter was the mother
of Hector Mor and Ailein nan Sop. She was
thus Lachlan’s first wife.

We are told, in the third place, that there is a
tradition in Argyleshire to the effect that Lachlan
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Cattanach placed his wife on the Lady’s Rock in
the full expectation that she would be drowned,
that the tradition is old, and that consequently it
must be true.—It is by no means certain that the
tradition which represents Lachlan Cattanach as
trying to drown his wife, is old.  Probably the
earliest work in which it is recorded is the Campbell
manuscript of 1779. The writer of that work gives
no authority for his narrative except ‘‘common
report.” If the common report in 1779 were that
Lachlan Cattanach had actually drowned his wife
at the Lady’s Rock about 1519, it would probably
be true. But that was not the report. It was
admitted that Lachlan’s wife was not drowned ;
what was affirmed was that Lachlan wanted to
drown her. Thus, the report in circulation had
reference, not to an actual occurrence, but to the
purposes of a man’s heart. We cannot always
trust common report with regard to actual events ;
how, then, can we trust it with regard to thoughts
and intentions?

It is possible that the Macleans placed Elizabeth -
Campbell on the Lady’s Rock. But they may
have placed her there simply to drive her out of
Mull. They could have no motives for drowning
her; but they might have motives—and very strong
motives from their point of view—for sending her
back to Inverary. It is quite likely that there was
a good deal of dissatisfaction with their chief
among them. They would blame him for his acts
of rebellion and for bringing himself into a position
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in which it was necessary for him to support the
Campbells against the Macdonalds. They would
very probably look upon him as a tool in the hands
of Argyll. They would also be dissatisfied with
his wife, and might look upon her as a source of
danger to their clan. It is strongly probable that
when Lachlan married her he came under obliga-
tion, if he should have a son by her, to make her
son his heir, and thus disinherit Hector Mor. The
Macleans would naturally wish that she would
never have a son. All things considered, they may
have sent her to the Lady’s Rock, and thence to
Lorn, just to get rid of her. If they had really
intended to drown her, they would no doubt have
carried their purpose into effect.

While it is possible that the Macleans sent
Lachlan Cattanach’s wife out of Mull, the proba-
bility is that she left of her own accord. Love
had nothing to do with uniting Lachlan and
Elizabeth Campbell in marriage. It was the
political craft of the Earl of Argyll that brought
them together as man and wife. Consequently,
it is not necessary to assume that Lachlan was a
brute, or that his wife was a dabbler in poison, to
account for their separation. It is probable that
they were not happy together and that they could
not be very anxious to remain together. Lachlan’s
wife, then, may have desired to be rid of Lachlan
just as much as Lachlan desired to be rid of her. It
is certain that she must have felt exceedingly un-
comfortable in Duart. She may even have heard
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whispers of ugly threats against her life. She
was in no danger from Lachlan Cattanach, but she
may have been in danger from others. According
to ‘“The House of Argyll and the Collateral
Branches of the Clan Campbell,” she was taken
away from the Lady’s Rock by her foster-father,
Dugald Campbell. According to Campbell of
Islay, she was taken off the rock by her brother,
Archibald of Skipnish. According to the Camp-
bell manuscript of 1779, the nurse of John Gorm
Campbell fled from Duart with her charge on the
same night on which her mistress was placed on
the Lady’s Rock. If, then, Lachlan Cattanach’s
wife was carried away from the Lady’s Rock,
either by her foster-father or her brother, is it not
probable that her deliverer had come to the rock
for the very purpose of taking her away ? Again,
if John Gorm’s nurse found a boat at the shore,
at the very moment in which she needed a boat,
is it not likely that the boat was actually waiting
for her where she found it? The story which
states that she broke through a circle of ferocious
Macleans, snatched up John Gorm, ran off to the
shore with him, and immediately found a boat by
accident, is absurd. The traditions with regard to
Lachlan and his wife clearly teach two things;
first, that his wife had some friends in Mull who
conveyed her to the Lady’s Rock ; and, secondly,
that she was met there by her foster-father and her
brother and taken to Lorn. In 1523 Sir John
Campbell of Calder slew Lachlan Cattanach, and -
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thus set his sister at liberty to get a second
husband.

Dean Munro, who travelled through the Western
Islands in 1549, gives a very minute account of
the islands and rocks of that region; but makes
no reference to Sgeir na Baintighearna, or the
Lady’s Rock. If he had heard that the chief of
the Macleans had tried to drown his wife on it, it
is exceedingly probable that he would have stated
that there was such a rock, and that he would, also,
have mentioned the circumstance from which it
derived its name.

We have now examined all the facts and tra-
ditions which have any bearing upon the charge
of murderous intentions made against Lachlan
Cattanach. Judging by the evidence before us,
the only conclusion at which it is possible for us
to arrive with respect to him is, NoT GuILTY.

12



CHAPTER V.
Hector Mor and Hector Og.

XI. EacHann Mor.

Hector Mor was born about the year 1497. He
was on terms of close friendship with Alexander
Macdonald of Islay and the Glens, Alasdair Mac
Iain Chathanaich, and married his eldest daughter,
probably about 1520. He became Lord of Duart
in 1523. He hated the Campbells for murdering
his father, and for other wrong acts of their
aggressive policy ; and was ready to attack them
whenever a favourable opportunity should offer.
He could always count upon the assistance of the
Macdonalds of Islay, and indeed upon that of all
the Macdonalds of the South Isles. He would have
invaded the lands of the Campbells immediately
after his father’s death, but was prevented from
doing so by the interference of the Government.

In May, 1520, Alexander of Islay obtained from
John Campbell of Calder a grant for a term of
five years of forty-five marklands in Islay, and the
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whole of Jura and Colonsay. On the 25th of
December, 1524, we find a remission granted to
Calder for having laid waste the lands of Colonsay.
The acts for which the remission was granted were
no doubt committed either in the autumn of 1523
or the spring of 1524. Thus, the Campbells began
to attack the Macleans and the Macdonalds of
Islay about the same time. They first slew Lach-
lan Cattanach, and then plundered Colonsay. The
friendship which existed between the Macleans
and the Macdonalds was evidently a source of
annoyance to them. They may also have been
anxious to provoke a fresh rebellion. In June,
1527, the Government granted a letter to ¢‘ Hector
Maclean of Duart, son and heir of the late Lachlan
Maclean of Duart, charging the Sheriff of Inver-
ness to command Colin, Earl of Argyll, Sir John
Campbell of Calder, and their accomplices, to make
no hosting convocation of the lieges, or invasion
upon the said Hector Maclean of Duart, his kin,
and friends.” This letter clearly proves that, at
the time in which it was issued, the Campbells
were threatening to attack the Macleans. It is,
indeed, probable that they had already committed
some acts of hostility against them.

When James IV. fell at Flodden in 1513, his
son James was only two years of age. Archibald
Douglas, sixth Earl of Angus, was practically
Regent of the kingdom from November, 1524,
to July, 1528, at which date James V. took the
reins of government into his own hands. When
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Angus held the supreme power he made grants of
crown lands to several persons in the lordship of
the Isles, his object evidently being to attach these
persons to his own cause, and thus increase the
number of his adherents. In November, 1528,
the King and Lords of Council declared the
grants made by Angus to be null and void, and
decreed that for the future no grants of lands
should be made in the Isles and adjacent mainland
except by the advice of the Lords of Council and
Colin, Earl of Argyll, the King’s lieutenant.
The cancellation of the grants made by Angus,
and the power placed in the hands of Argyll with
regard to future grants, caused great dissatisfaction
among the Macleans, Macdonalds, and other clans.
Some of them were deprived of lands to which
they had a just claim, while they were all more
than ever at the mercy of Argyll.

In the spring of 1527, Alexander Macdonald of
Islay, Hector Mor of Duart, and Macdonald of
Largie ravaged Roseneath, Craignish, and other
lands belonging to the Campbells, and slew several
of the inhabitants. The Campbells, under the
command of Archibald, son and heir of the Earl
of Argyl], retaliated upon the Macleans at once,
and laid waste a part of Mull, the Maclean lands
in Morvern, and the island of Tiree. They also
put a number of persons to the sword. In the
month of August, Argyll sent an urgent appeal
to the Government, through his brother Calder,
asking for a strong force to enable him to subdue
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the Macleans, Macdonalds, and other rebellious
clans. Instead of the army which he wanted,. the
Government sent him two cannons and three
barrels of gunpowder. At the same time they
senta herald, named Robert Hart, to Alexander of
Islay, with directions to summon him to lay down
his arms, and ask him to bring his grievances
before the King in person. Alexander refused to
comply with these requests, and thus unwisely put
himself and his associates in the position of being
rebels, not only against Argyll, but against the
King as well. At the very time in which the
Macleans and Macdonalds of Islay were in re-
bellion in the South Isles, the Macleods of Harris
and the Macdonalds of Sleat were causing trouble
in the North. Thus, the whole of the Isles were
in a state of commotion. In the spring of 1530
King James began to make extensive preparations
for an expedition against the Islanders. Alarmed
by these preparations, nine of their principal lead-
ers sent to the King in the month of May, by the
hands of Hector of Duart, an offer of full submis-
sion to his authority. The King at once granted
to them letters of protection against Argyll and
all other opponents, so that they might have an
opportunity of appearing before him and return-
ing to their homes in safety. The men who had
offered to tender their submission to the King
were, Hector Maclean of Duart; John Maclean of
Lochbuie ; John Muidartach, captain of the Clan-
ranald ; Alexander Mac Ian of Ardnamurchan;
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Alexander Macleod of Harris; John Abrach Mac-
lean of Coll; John Macleod of Lewis; and Donald
Gruamach of Sleat. In the spring of 1531,
Alexander of Islay also sent an offer of sub-
mission to the King. In the month of June,
Hector Mor and himself appeared before the King
in Stirling, and ‘‘in the most humble manner
offered their service” to him. Alexander was
pardoned on the 7th of June, and ordered to set at
liberty all the men belonging to the Earl of Argyll
that he held as prisoners. On the following day—
the 8th of June, 1531—Hector Mor and his asso-
ciates received a remission for treasonably burning
the houses of Roseneath, Lennox, Craignish, and
others. The other land proprietors who had
violated the laws of the land followed the example
of Alexander of Islay and Hector Mor, and were
dealt with in the same lenient manner. The
Western Islands were now once more in a state of
peace. Colin, third Earl of Argyll, died in 1530,
and was succeeded by his son Archibald. We
find that on the 17th of March, 1532, the Govern--
ment granted to Archibald, Earl of Argyll, and
eighty-two others, remission for the depredations
committed by them in Mull, Morvern, and Tiree,
on condition that the Earl should give satisfaction
to ‘“Donald Ballo Mac Auchin, Donald Crum
Mac Cownane, and Farquhar Mac Sevir.”
About 1533 Hector Mor captured an English

ship, and for his services received from King James
a remission of the rents and duties of the island of



HEecTor Mor. 95

Morvern amd pthe lwds,

Tiree, Shortly afterwards the Clanranald com-
plained to the Lords of Council of the aggressive
acts of Hector Mor and his two brothers, Ailein
nan Sop and Patrick. Hector was compelled to
give securities for proper behaviour on his own
part towards the Clanranald, and to become security
himself for his brothers. On the gth of January,
1540, Hector Mor appeared before the King at
Linlithgow and resigned all his lands in favour of
his son and heir, Hector Og, reserving of course a
life interest for himself. The lands thus placed in
‘the King's hands were erected into the barony of
Duart, and, according to the terms of resignation,
conveyed by charter to Hector Og. On the 1r1th
of February, Hector Mor received a respite for all
past crimes, the respite to continue in force for
nineteen years. In November, 1542, he received a
charter of the lands of Kilmichael and Kilmore in
Islay. The lands were granted in life rent to him-
self and in fee and heritage to his heir, Hector Og.

In May, 1540, James V. sailed with a fleet of
twelve large ships from Leith to the Orkney
Islands, and thence along the western coast of
Scotland to the Clyde. He landed in several places
in the islands and on the adjacent mainland. He
apprehended Donald Mackay of Strathnaver and
carried him along with him. He received volun-
tary visits from Rory Macleod of Lewis, Alexander
Macleod of Harris, John Muidartach, Alexander
Macdonald of Glengarry, John Mackenzie of Kin-
tail, Hector Mor of Duart, and James Macdonald
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of Islay. These imperious rulers were also under
the necessity of accepting a free passage from
him and accompanying him on his voyage. He
set some of them at liberty without much delay,
but brought others to Edinburgh and kept them
there as long as he lived. King James died in
1542, and was succeeded by his infant daughter,
Mary Queen of Scots. Early in 1543 Donald
Dubh was allowed to escape from Edinburgh
Castle, where he had been confined during the last
thirty-seven years, and was once more at liberty to
assert his claim to the lordship of the Isles and
the earldom of Ross. Shortly after Donald
Dubh’s escape from Edinburgh, the Earl of Arran,
Regent of the kingdom, liberated the turbulent
chiefs and chieftains who had been placed in con-
finement by James V. in 1540. Donald Dubh was
now ready for action. He styled himself Lord of
the Isles and Earl of Ross, and resolved to expel
Argyll and Huntly from the lands which had be-
longed to his grandfather, John, fourth Lord of the
Isles. He was joined by the Macleans, Macneils,
Mackinnons, and Macquarries, by the Macleods
of Harris and Lewis, and by all the Macdonalds
except James of Islay. At the head of 18oo0
warriors he invaded Argyll’s territories, slew quite
a number of persons, and carried off an immense
quantity of plunder.

When Donald Dubh raised the standard of re-
bellion the whole of Scotland was in a state of
turmoil. The Protestants and Roman Catholics
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were quarrelling over religious matters, while
Henry VIIIL. of England was threatening to in-
vade the country with an army and reduce it to
subjection. The Earl of Lennox, disappointed in
his expectations of obtaining the regency, went
to England, and sold himself to King Henry.
According to the terms of agreement between
them he was to assist Henry in conquering Scot-
land, while Henry was to appoint him Regent
under himself. In May, 1544, an English army
of 10,000 men, under the Earl of Hertford, landed
at Leith and burnt the city of Edinburgh. At
the same time Lord Evers entered Scotland at
Berwick with 4,000 horse, and advanced to join
Hertford, plundering the country as he marched
along, and reducing castles, abbeys, villages,
and farmhouses to utter ruin. In the following
August the Earl of Lennox led an expedition
from Bristol to the Clyde. He plundered the
island of Arran, and reduced the village of Dunoon
to ashes. He also made devastating excursions to
Kintyre, Kyle, Carrick, Cunningham, and Gallo-
way. His wrath was especially directed against
the Earls of Arran, Argyll, and Glencairn. While
engaged in this expedition, he entered into com-
munication with Donald Dubh, the new Lord of
the Isles.

On the 23rd of July, 1545, Donald Dubh and
his leading supporters held a meeting on the island
of Ellancarne, or Eigg. They agreed unanimous-
ly to recognize the Earl of Lennox as Regent

18
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of Scotland, and to send two commissioners to
England to enter into a treaty, through the Earl
of Lennox, with King Henry VIII. The per-
sons selected to go to England were Rory Mac
Alister, dean of Morvern, and ¢ Mr. Patrick
Maclean, brother-german of Lord Maclean and
justice-clerk of the South Isles.” The men who
elected them and signed their commission were,
“Donald, Lord of the Isles and Earl of Ross;
Hector Maclean, Lord of Duart; John Mac
Alister, captain of Clanranald ; Rory Macleod of
Lewis; Alexander Macleod of Dunvegan; Mur-
doch Maclean of Lochbuie; Angus Macdonald,
brother-german to James Macdonald ; Allan Mac-
lean of Torloisk, brother-german to Lord Maclean;
Archibald Macdonald, captain of Clan Uisdein ;
Alexander Mac Ian of Ardnamurchan ; John Mac-
lean of Coll; Gilliganan Macneil of Barra ; Ewen
Mackinnon of Strathordill ; John Macquarrie of
Ulva ; John Maclean of Ardgour; Alexander Mac
Ranald of Glengarry; Angus Mac Ranald of
Knoydart ; and Donald Maclean of Kingerloch.”
Among all those influential men there was not one
who could sign his name. Patrick Colquhoun,
brother of Colquhoun of Luss, Walter Macfarlane
of Ardlish, Archibald Macgillivray, vicar of Kill-
ane, and Mr. John Carswell, afterwards Bishop of
the Isles, were present as witnesses. Colquhoun
and Macfarlane were agents of the Earl of Len-
nox. Rory Mac Alister was a brother of John
Muideartach. Allan Maclean of Torloisk was the
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well-known Ailein nan Sop. Angus Macdonald
was a brother of James Macdonald of Islay.
Donald Dubh and his supporters had 8,000
armed men at their command. They left 4,000 at
home to protect their lands against Argyll and
Huntly, and crossed over to Ireland with a fleet of
180 galleys and 4,000 men. They held a meeting
in the chapter house of the monastery of Greyfriars
at Knockfergus on the sth of August, and drew
up articles, addressed to the King of England,
stating their grievances, desires, and purposes.
The commissiopers from the Islanders, Rory Mac
Alister and Patrick Maclean, appeared before
Henry VIII. in the manor of Oatlands on the
4th of September, and were received with great
cordiality. The agreement arrived at was sub-
stantially as follows :—The Lord of the Isles and
his adherents were to serve the King of England
truly and faithfully. They were not to come to
any agreement with Huntly or Argyll, which
should be prejudicial to the interests of the King
of England. They were to place 8,000 men at the
disposal of the Earl of Lennox, while he should
remain in the country of the Earl of Argyll, and
6,000 when he should be in any other part of
Scotland. Henry was to give the Lord of the Isles
an annual pension of 2,000 crowns, and to include
himself and his adherents in any treaty that he
should make with the Earl of Arran, Regent of
Scotland. He wasalso to send the Earl of Lennox
and the Earl of Ormond and Ossary with a num-
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ber of men to invade the Campbell districts of
Argyleshire, and to march then to Stirling, burn-
ing, harrying, and spoiling. Lastly, he was to pay
3,000 of the Islesmen for the period of two months
the same sum per day which he was accustomed to
give to his own men. Immediately after the con-
clusion of the treaty the commissioners returned to
Knockfergus. In the despatches from the Irish
Privy Council to Henry VIII. we find the troops
that accompanied Donald Dubh to Knockfergus
described in the following terms :—*¢ Three thou-
sand of them are very tall men; clothed, for the
most part, in habergeons of mail, and armed with
long swords and long bows, but with few guns.
The other thousand are tall mariners that rowed in
the galleys.”

Some time after the arrival of the commis-
sioners, Donald Dubh and his adherents returned
to Scotland, where his army became dispersed.
This result was brought about by two things. In
the first place, the Earl of Lennox remained in
England too long. He should have made the
greatest possible haste to join the Islesmen. In
the second place, the manner in which a sum of
money, sent by the King of England, was dis-
tributed among Donald, Dubh’s adherents, caused
a good deal of grumbling. The money was
entrusted to Hector Mor of Duart. While some
were satisfied with the amount given to them,
others complained that they did not receive enough.

Lennox and Ormond sailed from Dublin on the
17th of November with a large fleet and an army
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of 2,000 men, but did not attempt to invade the
lands of the Campbells. They returned to Ireland
without accomplishing anything. Shortly after-
wards Donald Dubh died of fever at Drogheda.
He was a brave but unfortunate man.

When Donald Dubh was dying he commended
his only child, a natural son, to the protection of
the King of England. He also nominated James
Macdonald of Islay as his successor in the lordship
of the Isles.

In a letter written by James of Islay on the
roth of February, 1546, we find him ready to
accept the position of Lord of the Isles. The
Macdonalds, Camerons, and Ailein nan Sop were
willing to support him ; but Hector Mor of Duart,
Maclean of Lochbuie, Maclean of Coll, Maclean
of Ardgour, Maclean of Kingerloch, Macneil
of Barra, Mackinnon, Macquarrie, Macleod of
Harris, and Macleod of Lewis refused to proceed
any further in the vain attempt to re-establish the
lordship of the Isles. The followers of Donald
Dubh were never punished for their treasonable
conduct. They were all apparently on good terms
with the Earl of Arran, Regent of the kingdom,
by the end of the year 1546.

Hector Mor made extensive additions to the
castle of Duart, and at the same time made it
much stronger than it had been. The work was
completed probably about the year 1547.

According to the Pennycross MS., when Hector
Mor was repairing his castle, the Earl of Argyll
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threatened to invade Mull, and ordered all his
vassals to meet him on a certain day at Clachan
Saol. Campbell of Duntroon told him that he had
no galley, but Argyll would take no excuse. The
day before the invaders were to leave, Duntroon
went to Duart and asked Hector Mor to loan him
one of his galleys for a few days. Hector asked
him where he was going with it. He replied that
he was going to assist Argyll to invade Mull the
next day. Hector at once gave him one of his
best galleys, and requested him to tell Argyll that
if he should come to Duart in peace he would be
glad to see him, but that if he should come for war
he would be prepared to give him an opportunity
of fighting. On the next morning Duntroon went
to Clachan Saol, where Argyll and his vassals were
assembled. Argyll asked him where he had been.
He told him that as a matter of necessity he had
to go to Mull to borrow a galley from Hector Mor,
and that when he was asked what he was going to
do with it he told the whole truth. He also de-
livered Hector Mor’s message. Then he advised
Argyll to go to Mull in peace, to ask Hector Mor
to give him his daughter in marriage, and to try
to have a match made between Hector Mor’s son
and his own daughter. Argyll was highly de-
lighted with Duntroon’s advice, and acted at once
in accordance with it.

Whether Duntroon had anything to do with
bringing about a marriage between the Earl of
Argyll and Hector Mor’s daughter or not, it is a
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fact that they were married. Itis also a fact that
Hector Og and Argyll’s daughter were married.
But the two marriages did not take place at the
same time. According to ¢ The House of Argyll
and the Collateral Branches of the Clan Camp-
bell,” the Earl of Argyll granted a charter of the
estate of Craignish, in life rent, in favour of Cath-
erine Maclean, on the 23rd of January, 1546.
This charter determines the date of the marriage
of Argyll with Hector Mor’s daughter. Argyll
died in 1553. On the 26th of January, 1557,
Hector Og, with his father’s consent, bestowed
upon Janet Campbell, daughter of Archibald, Earl
of 